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 بازار فولاد 
بدون متولی تنظیم نمی شود

عضو هیات مدی��ره انجمن تولیدکنن��دگان فولاد ایران 
گفت: متاس��فانه چند ماه اس��ت که وزارت صنعت، معدن 
و تجارت بدون وزیر مانده و همین امر باعث بهم ریختگی 
بازار فولاد، افزایش قیمت و کاهش صادرات ش��ده اس��ت. 
نادر س��لیمانی اظهارکرد: طبق آمار انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران، صادرات فولاد کشور از ابتدای امسال تا پایان 

مرداد ماه حدود ۴۰ درصد کاهش یافته است... 7 3
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شمارش معکوس برای 
تعطیلی واحد های سیمان
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 تامین منافع 
تمام زنجیره فولاد

 نقش معدن 
در تقویت بازار سرمایه

کنترل دستوری فولاد 
باعث خام فروشی 
سنگ آهن می شود

س��ال  ابت��دای  از  س��یمانی  ش��رکت های 
انتقادات��ی به سیاس��ت های تعیی��ن قیمت های 
دس��توری دولت داش��تند؛ چراکه این شرکت ها 
 افزایش قیمت س��یمان را منطق��ی و قابل دفاع 

می دانند. 
با توج��ه به افزای��ش سرس��ام آور هزینه های 
تولید مانند کرایه و حمل، دس��تمزد، هزینه های 
تعمیر دستگاه ها و نگهداری که امسال با جهش 
روبه رو ش��ده و روی قیمت تمام ش��ده س��یمان 
بیش از ۳۰ درصد تاثیر گذاشته از این رو فعالان 
 این بخ��ش در انتظ��ار افزایش قیمت س��یمان 
هس��تند. طبق ادعای فعالان صنعت س��یمان، 

وزارت صنعت با موافقت در اجرای افزایش...

 ورود شستا
 تنها راه نجات »فارسیت«

اکتشاف در مسیر شفافیت یا رانت
امیربیژن یثربی  
 برگزیده بنیاد ملی نخبگان 
کشور در علوم زمین

3

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

ب��ورس اوراق به��ادار تهران از ابتدای س��ال 
جدید و پس از تعطیلات نوروز ش��اهد افزایش 
ن��رخ ش��اخص کل برخلاف س��ایر بورس های 
معتبر جهانی باتوجه به رکود اقتصادی ناش��ی 
از افت نرخ نفت، ش��یوع بیماری کووید-۱۹ و 
در نهایت کاهش تقاضای مواد اولیه در جهان 

بوده است. 
دلیل اصلی رش��د ش��اخص به طور میانگین 
در ۵ م��اه ابتدایی س��ال در کش��ور، س��رازیر 
شدن سرمایه های سرگردان برای حفظ منابع 
و دارای��ی مردم در برابر نرخ تنزیل در کش��ور 
بوده است؛ به طوری که میزان قابل توجهی کد 
اقتصادی و ثبت نام در سامانه سجام انجام شد. 
باتوج��ه ب��ه کنت��رل دولت ه��ا به واس��طه 
تصمیم��ات و وض��ع قوانینی ک��ه روی دارایی 
ج��اری اث��ر مس��تقیم دارد )پ��ول نق��د، ارز، 
س��که و اوراق به��ادار مث��ل چک موع��ددار، 
س��هام بورس، سهام ش��رکت ها، اوراق قرضه(، 
تمای��ل عمومی مردم به س��رمایه گذاری روی 
دارای��ی ثاب��ت )مس��کن و ماش��ین آلات( که 
 دولت ها کنت��رل کمتری بر آنه��ا دارند، بوده 

است.
 قیم��ت معاملات��ی روی دارایی ثابت از حل 

معادله عرضه و تقاضا پیروی می کند.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
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 نقش معدن 
در تقویت بازار سرمایه

ادامه از صفحه اول
 باتوج��ه به این نکته که حجم س��رمایه مورد 
نی��از برای دادوس��تد در دارایی ثاب��ت به مراتب 
بیش��تر از دارایی جاری اس��ت، ب��ه انضمام این 
نکته ک��ه دارایی ج��اری قابلیت نق��ل و انتقال 
به مراتب س��ریع تری نسبت به دارایی ثابت دارد، 
شاهد س��رازیر شدن س��رمایه های سرگردان به 
بازار سرمایه در ارز، س��که و بورس اوراق بهادار 

بوده ایم.
به طور مثال در ۲۳ ش��هریور شرکت معدنی و 
صنعت��ی گل گهر، فولاد مبارکه اصفهان و صنایع 
پتروش��یمی خلیج فارس نس��بت به سایر نمادها 
بیش��ترین تاثیر مثبت و در مقاب��ل ملی صنایع 
مس ایران، کش��تیرانی جمهوری اسلامی ایران، 
گروه مپنا و ش��رکت ارتباطات سیار ایران نسبت 
به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را روی بازار 

گذاشتند.
نماده��ای پربیننده این ب��ازار از بانک تجارت، 
مل��ی صنایع مس ایران، ف��ولاد مبارکه اصفهان، 
بان��ک صادرات ایران، معدنی دماوند، گس��ترش 
سرمایه گذاری ایران خودرو و سرمایه گذاری غدیر 

تشکیل شده است. 
ش��اخص کل فرابورس نیز با ۱۳ واحد رشد به 
رق��م ۱۶ هزار و ۷۸۳ واحد رس��ید. معامله گران 
این ب��ازار ۳۳۳ هزار معامله ب��ه ارزش ۲۷ هزار 
و ۳۶۴ میلی��ارد ریال انجام دادند. پتروش��یمی 
م��ارون، پلیمر آریا ساس��ول و ف��ولاد هرمزگان 
جنوب نس��بت به س��ایر نمادها بیش��ترین تاثیر 
مثب��ت و در مقابل س��هامی ذوب آهن اصفهان، 
پتروش��یمی تندگویان، هلدینگ صنایع معدنی 
خاورمیانه و توس��عه مس��یر برق گیلان نس��بت 
به س��ایر نمادها بیش��ترین تاثی��ر منفی را روی 

فرابورس گذاشتند. 
بانک دی، پلیمر آریا ساس��ول، توس��عه مسیر 
برق گی��لان، پتروش��یمی تندگویان، س��هامی 
ذوب آهن اصفهان، پتروشیمی زاگرس و کشت و 
صنعت شهداب ناب خراسان نمادهای پربیننده 

فرابورس بودند. 
ام��ا نکت��ه حائزاهمیت در افت ش��اخص کل 
ب��ورس در هفته میان��ی و روزهای ابتدایی هفته 
سوم ش��هریور، چیزی جز اصلاح قیمت ها نبود. 
س��والی که این روزها بیشتر مورد پرسش است، 
اینکه آیا س��رمایه گذاری در بازار س��رمایه برای 
حفظ منابع در دس��ت عموم توصیه می ش��ود یا 

خیر. 
باتوجه ب��ه نقش مثب��ت ب��ورس اوراق بهادر 
تهران در کنترل نقدینگی و کنترل تورم ناش��ی 
از افزایش نرخ ارز بر اثر افزایش تقاضا، سیاس��ت 
دولت در حمایت از بازار س��رمایه اس��ت؛ به طور 
مثال هفته گذشته، خداداد غریب پور در حاشیه 
نشس��ت با نمایندگان شرکت ها و صنایع معدنی 
با رئیس س��ازمان ب��ورس و رئیس کمیس��یون 
اقتصادی مجلس گفت این نشس��ت به تش��کیل 
صندوق ه��ای بازارگردان��ی و ال��زام بنگاه ه��ا به 
داشتن صندوق های بازارگردانی ازسوی سازمان 

بورس منجر خواهد شد. 
همچنین در این جلس��ه، رئی��س هیات عامل 
ایمی��درو بی��ان ک��رد ۶۰ میلیون س��هامدار در 
 ب��ورس حضور دارند ک��ه وظیفه م��ا حمایت از 

آنهاست. 
از سوی دیگر، سرپرست وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، جعفر س��رقینی در حاش��یه گشایش 
بیس��تمین نمایشگاه صنعت ساختمان بیان کرد 
انتظ��ار می رود با ای��ده بازارگردان��ی ایمیدرو و 
حمایت نهاد بورس، بازار سرمایه تحرکی دوباره 

به خود ببیند.
 ضم��ن اینکه ای��ن امیدواری وج��ود دارد که 
ارزش بنیادی سهام شرکت های معدنی و صنایع 
معدنی و پروژه های توس��عه ای این گروه تقویت 

شود.
لازم ب��ه ذک��ر اس��ت در ب��ورس اوراق بهادار 
تهران، گروه س��یمان دارای ۴۰ ش��رکت، گروه 
فلزی دارای ۳۹ ش��رکت و س��ایر صنایع معدنی 
داری ۱۲ ش��رکت هس��تند ک��ه س��هام آنها در 
ب��ازار س��رمایه داد وس��تد می ش��ود که نش��انه 
 اهمیت و نق��ش محوری بخش مع��دن در بازار 

سرمایه است.
ش��رکت های  خال��ی  ج��ای  اس��ت  امی��د 
ب��ورس  در  س��اختمانی  س��نگ  تولیدکنن��ده 
اوراق به��ادار پر ش��ود که این خود نی��از تغییر 
نگرش س��نتی صاحب��ان این صنعت به س��مت 
بازار-پول مح��ور  به ج��ای   بازار-س��رمایه محور 

است.

رئیس هی��ات عامل ایمیدرو ضمن اش��اره به ط��رح جدید تولید 
۶۰۰هزار تن کنسانتره در صنعت مس، گفت: برنامه زمانبندی اجرای 

طرح های توسعه شرکت ملی مس تا اواسط مهرماه اعلام می شود.
ب��ه گزارش روابط عمومی ایمیدرو، خداداد غریب پور در نشس��ت 
بررس��ی طرح های توس��عه مس در آذربایجان ش��رقی که با حضور 
نماین��ده مردم ورزقان و خاروانا در مجلس ش��ورای اس��لامی برگزار 
ش��د، افزود: تعریف ۶۰۰ میلیون یورو طرح توسعه در معدن سونگون 
مورد توجه اس��ت. وی گفت: در معدن مس سونگون تولید ۱۰۰ هزار 
ت��ن کاتد، ۱۲۰ هزار تن اند و ۳ هزار ت��ن کاتد حاصل از لیچینگ که 
در قالب راه اندازی طرح های توس��عه کارخانه فاز ۳ تغلیظ سونگون، 

کارخانه لیچینگ س��ونگون، طرح تولید مس کاتدی، کارخانه اسید 
س��ولفوریک، کارخانه اکسیژن و فلوتاس��یون سرباره، کارخانه آهک 
اهر و تامین زیربناها هدف گذاری ش��ده اس��ت. معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت عنوان کرد: سیاس��ت ایمیدرو در شرکت های بزرگ، 
تامین مالی طرح های توسعه از محل سود شرکت ها است. غریب پور 
با اعلام اینکه شرکت ملی مس تا ۱۵ مهرماه امسال، برنامه زمانبندی 
طرح های توسعه را به ایمیدرو اعلام خواهد کرد، افزود: این شرکت در 
سال مالی ۹۷، ۵ هزار میلیارد تومان و سال مالی ۹۸، ۱۲ هزار میلیارد 
تومان سود داشت. وی گفت: در سال مالی ۹۸، نیمی از این سود را در 
قالب افزایش سرمایه به حقوق صاحبان سهام شرکت اضافه کردیم و 

شرکت فوق امسال نیز ۱۰ هزار میلیارد تومان افزایش سرمایه خواهد 
داش��ت. رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به اقدامات توسعه ای در 
صنعت مس کشور، گفت: افزایش تولید، توسعه اکتشافات، اختصاص 
۶۰۰ میلیارد تومان اعتبار در قالب افزایش سرمایه برای ساخت جاده 
رابر به کرمان به منظور توسعه درآلو و همچنین جهش صادراتی این 
ش��رکت با توجه به تحریم ها، در قالب مدل ایمیدرو از دستاوردهای 
این صنعت به ش��مار می رود. وی در بخش دیگری از سخنانش گفت: 
به منظور اصلاح قوانین مقرر شد کارگروهی در کمیته معدن مجلس 
شورای اسلامی متشکل از نمایندگان معاونت معدنی وزارت صنعت، 

معدن و تجارت، مرکز پژوهش های مجلس و ایمیدرو تشکیل شود.

تاکید�بر�توسعه�صنایع�پایین�دست�مس��
در ادامه الله وردی دهقان��ی، نماینده ورزقان و خاروانا در مجلس 
شورای اسلامی طی سخنانی گفت: با توجه به ظرفیت های منطقه 
ورزقان، توس��عه صنایع پایین مس و مناطق معدنی کشور ضروری 
اس��ت. وی اف��زود: در این زمینه ش��رکت ها و بخش خصوصی باید 
ب��ا توجه به ت��وان مالی که در اختیار دارند، ب��ه این مهم جامه عمل 
بپوشانند. رئیس کمیته معدن مجلس شورای اسلامی گفت: با توجه 
به راهبری قابل تقدیر ایمیدرو در بخش معدن وصنایع معدنی، امید 
می رود برنامه زمانبندی طرح های توس��عه مس در کشور به ویژه در 

معدن سونگون به زودی از سوی شرکت مس اعلام شود.

معاون وزارت صنعت، معدن و تجارت، طرح خروج فولاد از 
بورس را مایه تعجب توصیف کرد و خبر داد: در حال بازبینی 
س��همیه بندی های س��امانه بهین یاب براساس صورت های 

مالی حسابرسی شده خریداران هستیم.
مه��دی صادقی نیارکی در گفت وگو با رادیو پیام گفت: در 
شرایطی که ما در ۲سال گذشته با همکاری نهادهای مختلف 
از جمله بورس و بررس��ی آمارهای خرید محصولات فولادی 
از بورس کالا و میزان تولیدات آنها به نتایج و دس��تاوردهای 
خوبی رس��یده ایم، طرح خروج ف��ولاد از بورس کالا برای ما 

جای تعجب دارد.
وی ب��ا تاکید ب��ر لزوم عرضه تمام محص��ولات فولادی در 
ب��ورس کالا و انتقال کل تقاضا به این بازار گفت: در ۲س��ال 
گذش��ته بررس��ی های زی��ادی درب��اره آمار می��زان خرید 
محص��ولات ف��ولادی از بورس انجام ش��ده و می��زان تولید 
واحده��ای فولادی نیز از س��امانه بهین یاب دریافت کردیم. 
براس��اس این آمار ۶۳ واحد صنعت��ی ۷۰ درصد محصولات 
فولاد مبارک��ه اصفهان را خریداری کرده ان��د. حالا که ما به 

کمک این آمار به دس��تاوردهای خوبی رس��یدهایم و خیلی 
چیزها را متوجه ش��دهایم، اینک��ه می گویند فولاد از بورس 

خارج شود برای ما محل تعجب است.
وی تاکی��د کرد: ماهیت بورس این اس��ت ک��ه کالایی که 
در آن عرضه می ش��ود، مش��مول قیمت گذاری نمی ش��ود و 
براس��اس مکانیس��م قیمت های جهانی فروخته می شود. به 
همین دلیل باید کل عرضه محصول در برابر تقاضا قرار گیرد 
تا بازار به تعادل برسد؛ از این رو نمی توان تنها با عرضه بخشی 
از محص��ولات در بورس در مقابل تقاض��ای زیاد خریداران، 
یک محصول را کش��ف قیم��ت کنیم. ضمن اینک��ه در این 
شرایط برخی فولادس��ازان بخش اندکی از محصولات خود 
را به قیمت جهانی در بورس می فروشند و مابقی محصولات 
خ��ود را در بازار خارج از بورس عرضه می کنند که ما در حال 
اصلاح این موضوع هس��تیم و مطمئن باشید که این شرایط 

ساماندهی می شود.
به گفته صادقی نیارکی، حتما باید تمام محصولات فولادی 
و نه بخش��ی از آن، از طریق بورس عرضه شده و کل تقاضا نیز 

به بورس انتقال یابد. ضمن اینکه ما در حال بازبینی س��همیه 
بندی های س��امانه بهین ی��اب براس��اس صورت های مالی 
حسابرس��ی شده خریداران هس��تیم. وی تاکید کرد: تأمین 
مواد اولیه فولاد باید حتما ذیل س��امانه بهین یاب و بر اساس 
س��همیه هایی که مس��تند بر صورت های مالی حسابرس��ی 
ش��ده است؛ انجام شود و همچنان که کل تقاضا باید از طریق 
بورس باش��د، همه تولیدکنندگان فولاد نیز مکلف هس��تند 
تمام عرضه خود را از طری��ق بورس انجام دهند. معاون امور 
صنای��ع وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: کس��انی که بر 
اساس مصوبه س��تاد تنظیم بازار کش��ور در بورس عرضه را 
انجام ندهند، ورق گرم برای تبدیل به ورق سرد به آنها تحویل 
نخواهد شد و واحدهایی که ورق گرم خود را به بورس عرضه 

نکنند، به آنها نیز اسلب تعلق نخواهد گرفت.
وی افزود: اطلاعات مربوط به روند عرضه به شکل مچینگ 
از خود شرکت فولاد مبارکه اصفهان دریافت شده و همکاری 
خوبی هم از طرف این ش��رکت در روند عرضه و تقاضا وجود 

داشته است.

مس��ئول دبیرخانه شورای عالی توس��عه صادرات غیرنفتی کشور تشکیل اتاق 
تخصص��ی ط��لا، جواه��ر و فلزات گرانبه��ا در گمرک ف��رودگاه بین المللی امام 
خمینی)ره( را گامی مهم برای حل مشکل حمل یکسره محموله های صادراتی 
مصنوع��ات ط��لا و جواهر عنوان کرد. به گزارش ایلنا، محمود بازاری با بیان این 
مطلب افزود: به اس��تناد مصوبات دومین و شش��مین جلسه کمیته برنامه ریزی 
و راهبری توس��عه صادرات صنوف تولیدی که با دس��تور کار بررس��ی مسائل و 
مش��کلات صادرات صنوف تولیدی طلا و جواهر و س��نگ های قیمتی در محل 
س��ازمان توسعه تجارت ایران برگزار ش��د، مقرر شده بود به منظور حل مشکل 
حمل یکس��ره محموله های صادراتی مصنوعات طلا و جواهر، گمرک جمهوری 
اس��لامی ایران با همکاری دس��تگاه های ذی ربط نسبت به ایجاد اتاق تخصصی 
طلا در گمرکات تهران، مشهد، یزد، اصفهان و تبریز به عنوان گمرکات تخصصی 
صادرات مصنوعات طلا و جواهر اقدام کند که این مهم با پیگیری تش��کل های 
غیردولت��ی مرتبط و هماهنگی این س��ازمان و مس��اعدت معاونت امور صنایع، 
ایمی��درو و گمرک اجرایی ش��د.   بازاری اظه��ار امیدواری کرد: به منظور حذف 
رویه ه��ای غیرضرور و جلوگیری از معطلی محموله ها، تش��کیل اتاق تخصصی 
ط��لا و جواهر در گمرکات مش��هد، ی��زد، اصفهان و تبریز نیز با همکاری گمرک 

جمهوری اسلامی ایران و سایر دستگاه های ذیربط اجرایی شود.

طرح�جدید�تولید��۶00هزار�تن�کنسانتره�در�صنعت�مس�

طرح�مسئله�خروج�فولاد�از�بورس�کالا�جای�تعجب�دارد تشکیل�اتاق�فلزات�گرانبها�در�گمرک�

گروه معدن

هجدهمین اجلاس سالیانه هیات عمومی 
س��ازمان نظ��ام مهندس��ی معدن ای��ران با 
حض��ور روس��ای س��ازمان نظام مهندس��ی 
کش��ور، معاون امور معادن و صنایع معدنی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، مشاور عالی 
معاونت علمی و فن��اوری رئیس جمهوری، 
رئیس کمیس��یون صنایع و معادن مجلس 

شورای اسلامی برگزار شد.
ایراس��ین،  گزارش  به 
رئیس  نبئ��ی،  تق��ی 
سازمان نظام مهندسی 
این  در  ای��ران  معدن 
مراس��م گفت: از سال 
گذش��ته تحول جدید 
در نظ��ام مهندس��ی مثب��ت رخ داده و در 
 ت��لاش هس��تیم ت��ا ب��ه جای��گاه اصل��ی 

خود برسد.
وی اظهار کرد: س��ازمان نظام مهندس��ی 
معدن کش��ور ۱۸ ساله ش��د و ۴۱هزار نفر 
عض��و حقیق��ی و ۲هزارنفر عض��و حقوقی 

دارد و از بیش��تر ظرفیت های خود استفاده 
می کند.

نبئی گفت: امس��ال که سال جهش تولید 
اس��ت و فروش نفت به مش��کل برخورده و 
تحری��م هس��تیم از بخش مع��دن و صنایع 

معدنی توقع بیشتری وجود دارد.
وی ب��ه ظرفیت و اقدامات س��ازمان نظام 
مهندسی معدن در بخش معدن اشاره کرد 
و گف��ت: نظام مهندس��ی درباره اکتش��اف 
و طراح��ی برنامه ریزی و ورود کرده اس��ت 
ام��ا نظارت بر اکتش��اف وجود ن��دارد و ما 
درخواس��ت داریم که نظام مهندسی معدن 
نیز در بخش اکتشاف که زیرساخت توسعه 
بخش معدن اس��ت برعهده نظام گذاش��ته 

شود.
وی ادام��ه داد: در اس��تخراج معادن نیز 
در نظام مهندس��ی معدن انجام می شود. در 
بحث خام فروشی مواد معدنی و متالوژی نیز 
مهم است. اما بحث طراحی و اجرا و نظارت 
در بخ��ش فرآوری و متالوژی نیز می توان از 
ظرفیت های س��ازمان نظام مهندسی معدن 

استفاده کرد.

تحولات مثبت در نظام مهندسی معدن

سرمقاله

در ادامه این مراسم داریوش اسماعیلی، معاون امور معادن 
و صنای��ع معدن��ی وزارت صنعت، معدن و تج��ارت گفت: در 
برنامه ششم توسعه به شکل فنی و کارشناسی، معدن پیشران 

اقتصاد کشور عنوان شده است.
وی اف��زود: تمرک��ز و اتکا و نق��اط امید س��رمایه گذاری و 
برنامه ریزی ه��ا باید بر بخش هایی باش��د ک��ه موتور محرک 

اقتصادی کشور باشند.
به گفته اسماعیلی، همه بخش ها از مجلس شورای اسلامی 
تا بالاترین مقام کشوری به بخش معدن توجه دارند؛ سازمان 

نظام مهندسی معدن نیز در این بخش می تواند موثر باشد.
وی گفت: تاکید مقام معظم  رهبری بر اینکه معدن بهترین 
جایگزین برای نفت اس��ت. در سال ۹۸ نیز با تمام تحریم ها و 
فش��ارها به بخش معدن و صنایع معدنی، در این حوزه شاهد 

رشد بودیم.
به گفته اسماعیلی، رش��د فولاد کشور حدود ۷درصد بوده 
اس��ت. در صادرات نیز شاهد بودیم که بخش معدن و صنایع 

معدنی ۲۵درص��د درآمد ارزی صادرات غیرنفتی را 
ب��ه خود اختصاص داده و عم��ده آن بخش فرآوری 

شده است.
مع��اون وزی��ر صنعت، مع��دن و تج��ارت گفت: 
درحال حاض��ر یکی از مش��کلات اصلی در کش��ور 
حاصل از نقدینگی موجود در کش��ور اس��ت که به 

س��مت تولید نرفت��ه و در بازارهای دیگر مانن��د طلا، خودرو 
و... رفته اس��ت. زیرا ۳هزار میلی��ارد تومان نقدینگی در میان 

مردم است.
وی تصری��ح ک��رد: در وزارت صنعت،  مع��دن و تجارت به 
دنبال این هس��تیم که ش��رکت های س��هامی عام پروژه ای را 
تش��کیل دهیم . به این ش��کل که در گام نخس��ت معادن در 
دس��ت دولت مانند سنگان چاه گز موته را در این قالب ببریم 
که موسس��ه ایی از بخش خصوصی داشته و برنامه مشخصی 
برای آن داش��ته باشند. اس��ماعیلی ادامه داد: در نتیجه چند 
ش��رکت قدر و شناخته شده در این بخش ورود کند و بعد از 

آن مردم نیز به خرید سهامداین شرکت ها بپردازند 
و این سرمایه صرف توسعه معادن و تولید شود.

وی همچنین با اش��اره به اقدامات انجام شده در 
ظرفیت طلای کش��ور اشاره کرد و گفت: هزار نقطه 
امید بخش برای طلا در کشور اکتشاف شده و طلا 
می تواند در آینده نقش��ی همچون صنعت فولاد در 

کشور داشته باشد.
اسماعیلی در ادامه گفت: نظام مهندسی بازوی تخصصی و 
اجرایی وزارت صنعت،  معدن و تجارت در کش��ور اس��ت و در 

راس هرم مجموعه های معدنی قرار بگیرد.
مع��اون وزی��ر صنع��ت،  مع��دن و تج��ارت گف��ت: یکی از 
درخواس��ت های اجلاس می تواند از ش��ورای مرکزی بخواهد 
این اس��ت که بگوید برنامه ۶س��اله نظام مهندس��ی معدن به 
کجا رس��ید. زیرا تلاش زی��ادی در این زمینه انجام ش��ده و 
باید به نتیجه برسد. به گفته وی، بخش هوشمندسازی نظام 
مهندس��ی معدن در دس��تور قرار گرفته اس��ت . همچنین در 

وزارتخانه نیز این موضوع مورد توجه قرار گرفته و قرار اس��ت 
تا هوشمندسازی با اولویت معاونت معدنی انجام شود.

ب��ه گفته وی، ش��رط ادام��ه و تقوی��ت ارتباط بی��ن نظام 
مهندسی معدن و معاونت معدنی هوشمندسازی است.

اس��ماعیلی اظهار ک��رد: از ۱۱ه��زار معدن کش��ور حدود 
۴۵۰۰مع��دن غیر فعال اس��ت و در این زمین��ه طرح احیای 
معادن در نظر گرفته ش��ده و قرار اس��ت ت��ا ۲۵درصد از این 
مع��ادن یعن��ی هزار مع��دن فعال ش��ود. در ای��ن زمینه نیز 
صندوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی نیز امس��ال 

۳هزارمیلیارد تومان بودجه برای معادن درنظر گرفته است.
وی گفت: باید در کنار مس��ئول فن��ی در معادن ناظر فنی 
داش��ته باش��یم. همچنین مس��ئول فنی برای بخش صنایع 
معدن��ی نیز لازم اس��ت که تاکن��ون در این زمین��ه اقدامی 
انجام نشده اس��ت . برای این بخش می توان از ابتدای زنجیره 
 همچ��ون کارخانه های دانه بندی، س��نگبری ها و... مس��ئول 

فنی گذاشت.

بهرام ش��کوری، رئیس کمیس��یون 
معادن و صنایع معدنی اتاق ایران هم 
گفت: پرهیز از خام فروشی مورد تاکید 
همه فع��الان معدنی اس��ت، اما برای 
تمام م��واد معدنی یک نس��خه واحد 

نباید نوشت.
وی اف��زود: امروز در بخش س��نگ های تزئینی و نما 
بالغ بر ۷ تا ۹ درصد صادرات انجام می ش��ود که ارزش 
آن س��الیانه ۳۰۰ تا ۳۵۰ میلیون دلار اس��ت، درحالی 
که ایتالی��ا یکی از صادرکننده ه��ای عمده این بخش، 

۲۲درصد از تولید خود را خام می فروشد.
شکوری اضافه کرد: امروز چنانچه سنگ های تزئینی 
و نما اس��تخراج نشود و ارزی به  دس��ت نیاید، با روند 
روبه رشد س��ال های آتی برای مصرف سنگ مصنوعی، 

کاش��ی و س��رامیک و یا افزایش مصرف شیش��ه و 
کامپوزیت، ارزش اقتصادی سنگ های تزئینی و نما 

از بین خواهد رفت.
وی خاطرنش��ان کرد: امروز با شرایط بهره برداری 
از معادن سنگ تزئینی و نما برای ۳۰۰تا ۴۰۰سال 
ذخیره وج��ود دارد و باید برنامه ریزی متناس��ب با 

شرایط روز دنیا انجام شود.
رئیس کمیس��یون معادن وصنایع معدنی اتاق ایران 
گفت: اکن��ون در زمینه س��نگ آهن هماتیتی کم عیار 
ک��ه در داخل کش��ور قاب��ل مصرف نیس��ت، با وجود 
اس��تفاده از آن در کارخانه های س��یمان، مازاد مصرف 
وجود دارد، اینها باید تبدیل به ارز و س��رمایه در کشور 
ش��وند. براس��اس آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت 
سال گذشته مجموع اس��تخراج مواد معدنی از ۵ هزار 

و ۶۰۰ معدن فعال به رقم ۴۱۰ میلیون تن رس��ید. به 
گفته ش��کوری، امروز نیم درصد ذخایر معدنی کش��ور 
اس��تخراج می ش��ود، درحالی که اس��تاندارد این رقم 
در دنی��ا ۳ تا ۵درصد اس��ت. آمارهای پیش��ین وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تجارت گویای آن اس��ت که میزان 
ذخایر معدنی شناسایی شده کشور ۵۷ میلیارد تن که 
از این رقم حدود ۳۷ میلیارد تن قطعی و بقیه احتمالی 
اس��ت. رئیس کمیس��یون معادن و صنایع معدنی اتاق 
ایران توضیح داد: بررس��ی ها نش��ان می دهد که سهم 
بخش مع��دن در تولید ناخالص داخل��ی کمتر از یک 
ت��ا یک درصد اس��ت، اما کالای تولی��دی ارزش ۲۰ تا 
۳۰درص��دی آن متعل��ق به بخش معدن اس��ت. ایران 
از نظر ذخایر شناس��ایی ش��ده معدنی در جهان رتبه 

پانزدهم را به خود اختصاص داده است.

همچنی��ن کامبیز مه��دی زاده، مش��اور معاون��ت علمی و 
فناوری ریاس��ت جمهوری گفت: معدن بهترین جایگزین برای 
درآمدهای نفتی اس��ت اما یکی از معضلات کشور خام فروشی 
اس��ت. متاسفانه اقتصاد ما اعتیاد نفتی پیدا کرده است. به گفته 
وی، باید به سمت اقتصاد فناورانه پیش رویم. امروز اگر معاونت 
علمی ریاست جمهوری عملکرد خوبی داشته به دلیل تغییر در 

ساختارها است. مهدی زاده گفت: زمانی تعداد کارخانه های سیمان و فولاد ملاک پیشرفت 
بود اما امروز فناوری ملاک این پیشرفت است. وی تصریح کرد: خیلی از کشورها با داشتن 
منابع غنی فقیر هستند، حال ما باید از خام فروشی گذر کنیم.مهدی زاده بیان کرد: باید به 
سمت اکتشاف در عمق رفته و ژئوفیزیک هوایی را گسترش دهیم. دنیا به این سمت رفته 
و ما ناچار به حرکت در این مسیر هستیم. باید استراتژی های جدیدی را برای بخش معدن 
ایجاد کنیم، یکی از این استراتژی ها اقیانوس آبی است. به گفته وی، باید به سمت مدیریت 

علمی پیش رویم. بحث معدن اهمیت راهبردی و کلیدی دارد.

هوشمندسازی�نظام�مهندسی�معدن
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استراتژی گل گهر در سال جهش تولید
هم اکنون پروژه بهبود کیفیت و افزایش ظرفیت خطوط ۵ تا ۷ 
کنس��انتره شرکت گل گهر در حال اجراست. نخستین مرحله این 

پروژه در نیمه نخست امسال راه اندازی خواهد شد. 
باتوجه به اینکه مجموعه اقدامات سال جدید برمبنای »جهش 
تولید« اس��توار اس��ت، پیش بینی می ش��ود فاز یک این پروژه که 
تاثیر بسزایی در افزایش بهره وری خطوط سه گانه کنسانتره دارد، 
در ماه های آتی با میزان س��رمایه گذاری حدود ۶۲ میلیارد تومان 

راه اندازی شود.
در تامین سرمایه مشکلی نیست �

در اجرای بخش تامین سرمایه که توسط گل گهر انجام می شود، 
مش��کلی وجود ندارد و این ش��رکت در تامین قطعات با مسئله ای 
مواج��ه نبوده اس��ت. البته مواردی به دلی��ل بحث تحریم ها وجود 
داش��ت که این ش��رکت معدنی توانس��ته آنها را حل کند. تقریبا 

می توان گفت پروژه مسیر عادی خود را طی می کند.
واحد خردایش ش��ماره ۲ گل گهر نیز به عنوان بزرگ ترین مدار 
خردای��ش سنگ ش��کنی خاورمیانه در مرحله پی��ش راه اندازی و 
شروع تست با بار قرار دارد. این واحد با هدف تامین خوراک خطوط 
فرآوری ۵ و ۶ و ۷ و همچنین خطوط کنسانتره آتی شرکت تعریف 
ش��ده است. این پروژه ش��امل خردایش سنگ آهن معدن شماره 
۳ و انتقال محصول یادش��ده به کارخانه تولید کنس��انتره سه گانه 
گل گهر اس��ت. هدف از احداث این کارخانه خردایش، دانه بندی و 
سرند س��نگ آهن استخراج شده از معدن شماره ۳ است. ظرفیت 
این پروژه ۴ هزار و ۲۵۰ تن در س��اعت معادل ۱۵ میلیون تن در 
س��ال بوده که البته انتظار می رود تولید س��نگ خرد ش��ده با این 

سنگ شکن به مراتب بیشتر از ۱۵ میلیون تن در سال باشد.
اقدامات جهشی گل گهر �

شرکت گل گهر در سال ۹۸ در تولید، فروش و توسعه، اقدامات 
جهش��ی انجام داده اس��ت. این ش��رکت، سال گذش��ته در تولید 
کنسانتره ۳ درصد، گندله ۳ درصد و فروش داخلی این دو محصول 

از نظر تناژ ۵ درصد رشد داشته است. 
س��ال گذش��ته مجموع س��رمایه گذاری های ارزی و ریالی این 
شرکت و شرکت های هم گروه معادل ۸ هزار و ۲۸۳ میلیارد تومان 
بوده که برای حدود ۵۲۰۰ نفر اشتغال ایجاد شده است. این میزان 
س��رمایه گذاری، بیش از ۶۰ درصد س��رمایه گذاری های سال های 

قبل بوده است.
گل گه��ر بر طرح هایی تمرکز کرده اس��ت. این طرح ها ش��امل 
اح��داث واحد خردایش ۲، احداث واحد کوبینگ افزایش ظرفیت 
خط��وط کنس��انتره طرح توس��عه، اح��داث واحد ف��رآوری غبار 
کارخانه تغلیظ به همراه تیکنر مرکزی مجتمع، احداث پایل دوم 
س��نگ آهن شکس��ته و نصب ریکالیمر، احداث کارخانه هماتیت 
جدید، احداث واحدهای میکسرهای جدید کارخانه گندله سازی 
شماره ۱، احداث ۱۵ کیلومتر خط لوله انتقال آب از مخزن ۴۵ هزار 
مترمکعبی به سایت آبی گل گهر، احداث جاده از منطقه گل گهر به 
س��مت بزرگراه بندر عباس، احداث مخازن ۱۰۰ هزار مترمکعبی، 
پروژه زیرس��ازی و روسازی ش��بکه ریلی منطقه، احداث کارخانه 
کنسانتره )خط ۳(، احداث کارخانه گندله سازی شماره )۱(، طرح 
انتقال آب از خلیج فارس )فاز ۱(، احداث مجتمع آب ش��یرین کن 
بندر عباس )فاز ۱( شامل زیرساخت ها، تاسیسات مشترک و مدول 

اول آب ش��یرین کن و احداث کارخانه بریکت س��ازی سرد آهن به 
روش کوره تونلی می شود.

طرح انتقال آب خلیج فارس �
یکی از طرح های مورد توجه ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر 
طرح انتقال آب خلیج فارس است. دولت انتقال آب از خلیج فارس 
ب��ه فلات مرکزی ایران را به عنوان ط��رح کلان ملی معرفی کرده 
ک��ه ب��ا هدف تامین آب مصرفی در بخش صنعت و معدن طراحی 

شده است. 
ه��دف عمده این طرح، شیرین س��ازی و انتقال آب نمک زدایی 
شده به وسیله ۳ خط از خلیج فارس به صنایع و معادن استان های 
هرم��زگان، کرمان، یزد و اصفهان برای تامین بخش��ی از نیازها و 
مصارف آب مجتمع های تولیدی در حال بهره برداری و طرح های 
توس��عه مجتمع ه��ای معدن��ی و صنعتی بزرگ دولت��ی از جمله 
 گل گه��ر، م��س سرچش��مه در کرمان و چادرمل��و در یزد معرفی 

شده است.
میزان پیشرفت طرح انتقال آب خلیج فارس به گل گهر به عنوان 
بزرگ تری��ن طرح ملی شیرین س��ازی و انتق��ال آب و محور اصلی 
تامی��ن آب صنایع معدنی در اس��تان های کرم��ان و یزد در قطعه 
 اول ۹۵ درص��د، قطع��ه دوم ۸۸ درص��د و قطعه س��وم ۸۵ درصد

 است. 
همچنی��ن بزرگ تری��ن واح��د تولی��د کنس��انتره از محصول 
میان��ی کم عی��ار هماتیتی به ظرفیت یک میلی��ون تن با حمایت 
 ش��رکت گل گه��ر و در قالب جذب س��رمایه گذار ب��ه بهره برداری 

خواهد رسید.

امروز دولت اجرایی شدن طرح تامین آب از دریای آزاد ازسوی 
ش��رکت های معدن��ی و صنای��ع معدنی را گامی ن��و و عملی برای 
استقلال آبی بخش معدن از منابع زیرزمینی می داند. فاز نخست 
ای��ن پ��روژه با هدف انتق��ال آب به گل گهر در آبان س��ال ۱۳۹۹ 
راه اندازی می ش��ود. براس��اس پیش��رفت های حاصل شده، دولت 
امیدوار است که فازهای ۲ و ۳ نیز یعنی انتقال آب خلیج فارس به 
۳ استان کشور در همین سال به طور کامل به بهره برداری برسد.

خلق رکوردهای تولیدی �
رون��د اجرای فعالیت ها در تمامی ش��رکت های منطقه گل گهر 
به خوبی در حال پیش��رفت اس��ت و باتوجه به نام گذاری امس��ال 
ب��ا نام جهش تولید تمام��ی برنامه ریزی هایی که برای تحقق این 
مهم و رس��یدن به اهداف عالیه در حوزه تولید انجام شده با همت 
مضاعف کارکنان در سطوح مختلف شرکت ها در دست اجرا است. 
شیوع بیماری کرونا نیز گرچه در ابتدا یک سری مشکلات و موانع 
برای واحدهای تولیدی و بنگاه های اقتصادی این شرکت به وجود 
آورد، ام��ا با رعایت تمامی پروتکل های بهداش��تی و فاصله گذاری 
اجتماع��ی، هیچ خلل��ی در روند کارهای ش��رکت پیش نیامده و 
همچنان ش��اهد خل��ق رکوردهای تولیدی و فروش در ش��رکت 

گل گهر و شرکت های منطقه هستیم.
در حال  حاضر ۴۱ طرح با برآورد سرمایه گذاری ۷۰ هزار میلیارد 
تومان )در شرایط فعلی( ازسوی شرکت معدنی و صنعتی گل گهر 
و ش��رکت های هم گروه در حال اجراس��ت که در ماه ها و سال های 
آینده شاهد بهره برداری از آنها و تاثیر مثبت آن بر تنوع، کمیت و 

کیفیت محصولات منطقه گل گهر خواهیم بود.

 ادامه فعالیت 
معدن مس مشگین شهر

فرماندار مشگین ش��هر گف��ت: فعالیت معدن 
مس منطقه نیاز شهرس��تان مشگین شهر است و 
به هیچ وجه تعطیل نمی ش��ود و فقط به شرکت 

دیگری واگذار می شود.
ب��ه گ��زارش ف��ارس، اکب��ر صم��دی اظه��ار 
ک��رد: به لحاظ ش��رایط ویژه پیش آم��ده، ادامه 
فعالیت ش��رکت ممرادکو در معدن مس منطقه 
امکان پذی��ر نبوده و ب��ا توجه ب��ه پیگیری های 
ج��دی انج��ام ش��ده از طری��ق اس��تانداری و 
س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت اس��تان 
اردبی��ل، مع��دن مذک��ور در حال واگ��ذاری به 
 شرکت واجد ش��رایط و دارای صلاحیت قانونی 

دیگری است.
تولی��د  و  معدن��ی  فعالیت ه��ای  اف��زود:  وی 
کنسانتره مس در این منطقه به هیچ وجه متوقف 
نش��ده و هیچ  جابه جایی اعتباری به استان های 

دیگر انجام نشده است.
صمدی بیان کرد: حمایت های لازم از شرکت 
ممرادکو و هر سرمایه گذار دیگری در شهرستان 
مشگین ش��هر به  صورت جدی انجام می ش��ود، 
اما مش��کل پیش آم��ده برای این ش��رکت یک 
بحث ملی و کش��وری بوده و مربوط به اس��تان 
و شهرس��تان نبوده و شخص استاندار و نماینده 
مردم شهرستان مشگین شهر در مجلس شورای 
اسلامی در جریان امر بوده و به طور جدی پیگیر 

قضیه هستند.

 صادرات
 ۸.۴ میلیارد دلاری بخش 

معدن و صنایع معدنی

بررسی وضعیت تجارت خارجی بخش معدن و 
صنایع معدنی کشور نشان می دهد، سال گذشته 
۵۸ میلیون تن محصول به ارزش ۸.۴۹ میلیارد 

دلار صادر شد.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، آمار رس��می 
تجارت خارجی در بخش معدن و صنایع معدنی 
گویای آن اس��ت ک��ه زنجیره ف��ولاد با صادرات 
۴.۵میلی��ارد دلار و واردات ۹۸۶ میلی��ون دلار 
عم��ده محص��ولات تج��ارت خارجی کش��ور را 

تشکیل می دهد.
زنجی��ره فولاد بیش��ترین ص��ادرات را در بین 
اق��لام معدن و صنای��ع معدنی به  دس��ت آورد. 
 پ��س از آن گ��روه م��س در جای��گاه دوم ق��رار 

گرفت.
جداول آماری نشان می دهد که ارزش صادرات 
زنجیره فولاد و تولیدات مرتبط پارس��ال با رشد 
۷ درصدی نس��بت به سال ۹۷، به رقم ۴میلیارد 
و ۵۰۷ میلیون دلار رس��ید و این درحالی است 
که واردات این اقلام نیز در س��ال گذشته با افت 
۲۳ درص��دی در مقایس��ه ب��ا س��ال ۹۷ برابر با 

۹۸۶میلیون دلار بود.
آمار صادراتی مس و محصولات پایین دس��تی 
رق��م یک میلیارد و ۲۴۱ میلیون دلار را نش��ان 
می دهد که رشد ۳۵ درصدی در مقایسه با سال 

ما قبل دارد.
درعی��ن ح��ال واردات ای��ن گروه ه��م با افت 
۳درصدی نسبت به سال ۹۷ به رقم ۱۶ میلیون 

و ۸۵۷ هزار دلار رسید.
ارزش ص��ادرات روی در س��ال ۹۸ ب��ه رق��م 
۳۰۱میلیون دلار رسید که در مقایسه با عملکرد 

سال ۹۷ رشد ۱۸ درصدی را ثبت کرد.
برپایه این آمار ارزش صادرات پودر آلومینا نیز 
پارسال با رشد ۱۴۴ درصدی نسبت به سال ۹۷ 

بالغ بر ۳۸۷ هزار دلار بوده است.
در بی��ن اقلام وارداتی ای��ن بخش نیز، زنجیره 
فولاد بیش��ترین س��هم و پس از آن انواع فرو در 

جایگاه دوم قرار گرفتند.

اخبار

خروج از صحنه رقابتفضای مزایده شفاف است
محمدباقر دری، سرپرست معاونت اکتشاف سازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات  معدنی کش��ور با بیان اینکه اطلاعات در ایران ازسوی 
دو بخ��ش دولتی و خصوصی تولید می ش��ود، ب��ه  »روزگار معدن« 
گفت: در بخش دولتی س��ازمان زمین شناس��ی، ایمیدرو، و ش��رکت 
تهیه و تولید مواد معدنی از جمله ارگان هایی هس��تند که به صورت 
اختصاص��ی و برخی نیز به طور عام ب��رای واحدهای معدنی فعالیت 

می کنند. بخش خصوصی نیز شرایط خاص خود را دارد. 
سرپرست معاونت اکتشاف سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در بیان مثالی 
به وظایف س��ازمان زمین شناسی اش��اره و تصریح کرد: این سازمان در طول فعالیت خود 
س��عی کرده اطلاع��ات پایه را تولید کن��د و آن را به طور آزاد و رای��گان در اختیار تمامی 

بخش ها قرار دهد.
 این اطلاعات ش��امل نقش��ه زمین شناسی، ژئوش��یمی و اقدامات اکتش��اف و زون های 
اکتشافی است که به طور شفاف و دقیق گزارش و در کتابخانه سازمان نگهداری می شود. او 
تاکید کرد: اگر در محدوده کوچکی اقدامات تفصیلی انجام می ش��ود، این سازمان تا زمانی 

که به نتیجه نهایی نرسد، اطلاعات آن را منتشر نخواهد کرد.
دری با اش��اره به اینکه فضای مزایده شفاف است، ادامه داد: هنگامی  که کار اکتشاف به 
اتمام می رسد، اطلاعات لازم محدوده مشخص به صورت مزایده در اختیار همگان گذاشته 
می ش��ود تا مش��ارکت کنندگان در یک فضای س��الم به رقابت بپردازند و از طریق مزایده 

بتوانند به اهداف خود دست یابند. 
سرپرست معاونت اکتشاف س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات  معدنی کشور با تاکید بر 
اینک��ه در مجم��وع رانت خاصی در واگذاری ها وجود ندارد، ادامه داد: باتوجه به ش��فافیت 
اطلاعات ارائه شده باور دارم رانت خاصی در این روند وجود ندارد؛ به  ویژه در چند سال اخیر 

واگذاری ها به صورت شفاف بوده و هیچ مشکلی ندارد.
 دری با اش��اره به اینکه البته گاهی اعمال نفوذهایی ش��ده، اظهار کرد: گاهی فشارهایی 
صورت گرفته اس��ت؛ به طور مثال امکان دارد سازمان زمین شناسی از ناحیه ای تحت فشار 
قرار گیرد و محدوده هایی واگذار شده باشد، اما تاکید داریم که برای بخش خصوصی هیچ 

تفاوتی قائل نمی شویم و با همه یکسان برخورد کرده ایم.

س��عید صمدی، دبیر انجمن زغال س��نگ ایران ب��ه وجود رانت در 
بخش معدن و اکتش��اف اش��اره کرد و ب��ه »روزگار مع��دن« گفت: 
تقریب��ا می ت��وان گفت یکی از رانت های موج��ود در بخش معدن در 
حوزه ارائه اطلاعات اکتش��اف اس��ت. در این زمین��ه باید گفت هنوز 
شفاف سازی های لازم در کشور انجام نشده و بسیاری از محدوده های 
اکتش��افی و پهنه ها در قالب مزایده واقعی و بدون قید و شرط واگذار 

نش��ده اند. او با تاکید بر اینکه اغلب مزایده ها در کشور ما شفاف نیست، اظهار 
کرد: در بیش��تر موارد در واگذاری ها شرایطی را در نظر می گیرند که درنتیجه 

آن شاهد ایجاد رانت و ضعف شفافیت هستیم.
 صم��دی با تاکید بر اینکه در بخش معدن بی��ش از همه با رانت اطلاعاتی 
در اکتش��اف روبه رو می شویم، ادامه داد: ازآنجا که شفاف سازی لازم در بخش 
اکتش��اف انجام  نش��ده، ش��اهدیم که عده ای به اطلاعاتی دس��ت پیدا کرده، 
مح��دوده ای را گرفت��ه و بدون آنکه روی آن اقدامی انج��ام دهند، محدوده را 
خرید و فروش می کنند. او تاکید کرد: در نتیجه این روند، بهره بردار واقعی که 
قصد فعالیت در معدن را دارد، باید مبلغ قابل توجهی پرداخت کند و به همان 
نسبت از سوددهی او کاس��ته می شود. او با بیان اینکه محدوده های اکتشافی 
که در اختیار دولت قرار دارد به طور شفاف به مزایده گذاشته نمی شود، تصریح 
ک��رد: دولت تنها بحث فروش را مطرح می کند و ش��رایطی را فراهم کرده که 

موجب بازماندن عده ای از رقابت سالم می شود.
دبی��ر انجمن زغال س��نگ ای��ران با تاکید ب��ر اینکه وقتی بحث اس��تخراج 
و فروش مطرح می ش��ود، بس��یاری از معدن��کاران واقع��ی در عمل از صحنه 
رقاب��ت خارج می ش��وند، در بیان مثال��ی گفت: باوجود ذخی��ره ۱، ۲ میلیارد 
تنی زغال س��نگ در کش��ور، متاس��فانه همچنان واردکننده این ماده معدنی 
هس��تیم. هنوز به اندازه نیاز کش��ور نمی توانیم زغال س��نگ تولی��د کنیم و با 
این روند تا س��ال های آینده بیش از ۵۰ درصد زغال س��نگ مورد نیاز خود را 
 باید وارد کنیم، این در حالی اس��ت که محدوده معادن زغال س��نگ ما بسیار 

گسترده هستند. 

صم��دی ادامه داد: این محدوده ها در اختیار دولت قرار دارند و این 
نهاد نیز حاضر نیس��ت آنها را به طور شفاف از طریق مزایده به فروش 
برس��اند. فراموش نکنیم وقت��ی بحث اجاره معدن مطرح می ش��ود، 
معدنکار واقعی خود را از عرصه رقابت کنار کشیده و جلو نمی آید. او 
با بیان اینکه معدنکار به دنبال کار اقتصادی اس��ت و در ش��رایطی که 
کار برای او صرفه اقتصادی داش��ته باشد وارد عرصه می شود، تصریح 
کرد: ش��ما نمی توانید در معدنی سرمایه گذاری کنید که حدود ۵۰ سال دوام 

دارد، اما در بهترین شرایط اجاره آن ۱۵ سال است.
مشکلات اجاره کوتاه مدت �

دبیر انجمن زغال س��نگ ای��ران تاکید کرد: اجاره کوتاه م��دت معادن باعث 
می ش��ود ضمن اینکه بخش قابل توجهی از ذخایر دست نخورده باقی می ماند، 
اف��راد نااهل نقش بیش��تری در این ح��وزه ایفا کنند. ام��روز ذخایر زیادی در 
کش��ور وجود دارد که دست افراد ناشایست افتاده و بلاتکلیف باقی  مانده، این 
درحالی که اس��ت که این ذخایر می توانند بخش قابل توجهی از نیاز کش��ور را 
تامین کنند. در هر صورت ذخایر و مواد معدنی کشور آنطور که باید استخراج 

نمی شود و با بی تدبیری در اسارت عده ای باقی  مانده است.
صمدی در پاس��خ به این س��وال که چه انتظاراتی از دول��ت دارید، تصریح 
کرد: نخس��تین موردی که دولت باید به آن توجه کافی داش��ته باشد، موضوع 
شفاف س��ازی اس��ت. باید به این دیدگاه برسیم که حوزه معدن هیچ اطلاعات 
محرمانه ای ندارد. تمام اطلاعات در این حوزه باید شفاف س��ازی شود تا شاهد 
شکل گیری رقابت واقعی در بخش معدن کشور باشیم. دبیر انجمن زغال سنگ 
ایران پیش��نهاد داد: دولت طب��ق قانون کلیه محدوده ه��ا را )جز چند معدن 
بزرگ که نمی تواند آنها را به بخش خصوصی واگذار کند( به طور ش��فاف و با 
تشریفات به بخش خصوصی واقعی واگذار کند. در جریان این رقابت نیز هیچ 
پیش شرطی برای رقبا قائل نشود، چراکه پیش شرط ها تنها موجب ایجاد رانت 
می شوند. صمدی در پایان تصریح کرد: اگر پای دلالان در معدنکاری باز شود، 

دیگر نمی توان بهره برداری درستی از معدن انجام داد.

برخی مس��ئولان دولتی مط��رح می کنند هیچ گونه ران��ت اطلاعاتی و اداری در 
معادن کش��ور وجود ندارد. در واقع فعالان اقتصادی با ش��رکت در مزایده هایی که 
ازسوی دولت برگزار می شود می توانند از شرایط برابر بهره ببرند، این در حالی است 
که کارشناسان بخش خصوصی با این نظر مخالفند و به وجود رانت و ضعف شفافیت 

در بخش معدن به ویژه رانت اطلاعات در زمینه اکتش��اف باور دارند. این کارشناس��ان 
می گویند محدوده های اکتشافی که در اختیار دولت قرار دارد به شکل شفاف به مزایده 
گذاش��ته نمی ش��ود. در این  بین دولت تنها بحث فروش را مطرح می کند و شرایطی را 
فراهم کرده که موجب بازماندن عده ای از رقابت س��الم می ش��ود. آنها به عنوان راهکار 

حل این مشکل مطرح می کنند که دولت باید هرچه بیشتر به سمت شفافیت اقتصادی 
پی��ش ب��رود و در این زمینه از ایج��اد و ارائه هرگونه اطلاع��ات محرمانه دوری کند. 
همچنین برای ایجاد رقابت س��الم بین ش��رکت کنندگان مزایده از گذاشتن هرگونه 

پیش شرطی دوری کند.

سخن پایانی

منیر حضوری
خبرنگار

چندی پیش نماینده مردم ورزقان و خاروانا در مجلس شورای اسلامی اظهار 
کرد: معادن ایران به دست برخی افراد که در گذشته رانت اطلاعاتی و اداری 

داش��تند، گروگان گرفته  شده اند. او گفت: این افراد بدون اینکه صلاحیت و 
توانایی لازم برای بهره برداری از این منابع را داش��ته باش��ند، کنترل معادن 

کشور را در دست گرفته اند. 
 ب��ه گزارش ایس��نا، الله وردی دهقانی ب��ا بیان این مطلب اف��زود: این افراد 
خری��د و فروش��ی روی کاغ��ذ انج��ام داده و پروان��ه ای ب��رای بهره برداری 

کس��ب کرده اند، در حال��ی  که پروانه آنه��ا قابل فروش نیس��ت و باید برای 
کس��ی صادر ش��ود ک��ه توانایی کار کردن را داش��ته باش��د.  ای��ن موضوع 
بهانه ای ش��د که روزنامه »روزگار معدن« به بررس��ی ای��ن موضوع پرداخته 
 و نظ��ر کارشناس��ان درب��اره ران��ت اطلاعات��ی و اداری در بخ��ش معدن را 

جویا شود.

اکتشاف در مسیر شفافیت یا رانت
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معاون بهره برداری ش��رکت ذوب آهن اصفهان با بیان اینکه سیاس��ت 
موج��ود وزارت صنع��ت، معدن و تجارت، جلوگی��ری از واردات ریل مترو 
و راه آهن به کش��ور اس��ت، گفت: ذوب آهن اصفهان با توجه به نیاز داخل 
امس��ال تمرکزی بر صادرات ریل نخواهد داش��ت، ام��ا از نظر کیفیت ریل 
تولیدی مطابق اس��تانداردهای جهانی، هیچ محدودیتی ندارد. به گزارش  
روابط عمومی ذوب آهن اصفهان، مهرداد تولائیان درباره آخرین وضعیت 
تولی��د ریل این ش��رکت و دریافت گواهینامه اس��تاندارد ملی ایران برای 
تولی��د آن، اظهار ک��رد: درحال حاضر ریل ذوب آهن مطابق با اس��تاندارد 
روز دنی��ا تولید می ش��ود ضمن اینکه این ش��رکت موفق ش��دگواهینامه 
اس��تاندارد مل��ی برای ریل خ��ود را دریافت کند. وی با تاکی��د بر اینکه از 
نظ��ر کیفیت امکان ص��ادرات محصول ریل ذوب آهن وج��ود دارد، گفت: 
ب��ا توجه به نیازهای داخل کش��ور و قراردادهای موج��ود ذوب آهن برای 
تحویل ریل، این شرکت در امسال برنامه ای برای صادرات ریل خود ندارد 
و ب��ا توجه به تعهدات موج��ود اولویت ذوب  آهن تامین نیاز داخل اس��ت، 
تا وزارت راه و شهرس��ازی ناچار به واردات ریل نش��ود.معاون بهره برداری 
ذوب آهن اصفهان با بیان اینکه حتی تا نیمه نخس��ت سال آینده نیز تعهد 
تحویل ریل برای ۶ محور مهم کش��ور در دس��تور کار ذوب آهن قرار دارد، 
اظهار کرد: با توجه به سیاست وزارت راه و شهرسازی بر توسعه حمل ونقل 
ریلی، ش��رکت ذوب آهن درحال حاضر با توجه به نیازهای موجود کش��ور 
ذوب آه��ن می توان��د ۱۰۰ درصد نیازهای ریلی داخ��ل را تامین کند و در 
این باره با وزارت راه و شهرس��ازی در تعام��ل و هماهنگی کامل قرار دارد.

وی افزود: ش��رکت ذوب آهن اصفهان اکنون ب��رای تمام پروژه هایی که تا 
یک سال و نیم آینده در برنامه وزارت راه و شهرسازی است، قرارداد منعقد 
کرده و ماهانه با دستور این وزارتخانه برای محورهای مختلف ریل را ارسال 
می کن��د.وی با بیان اینکه در دنیا برای محصولات اس��تانداردهای زیادی 
تعریف شده اس��ت، تصریح کرد: زمانی که یک محصول برای نخستین بار 
در کش��ور تولید می ش��ود، با توجه ب��ه این که در آینده رقبای��ی وارد بازار 
می شوند، اس��تانداردی برای آن محصول مطابق با استانداردهای جهانی 
تعریف می شود تا محصول کیفی وارد بازار شود.معاون بهره برداری شرکت 
ذوب آهن اصفهان با بیان اینکه درحال حاضر ذوب آهن برای صادرات ریل 

با اس��تاندارد DE اروپا در تلاش است، افزود: زمانی که محصول جدیدی 
تولید می شود استاندارد آن باید با استانداردهای آن کشور و منطقه تطابق 
داده شود و بعد از دریافت استاندارد ملی برای صادرات آن تلاش می شود.
وی با اش��اره به ضرورت دریافت اس��تاندارد ملی ریل ذوب آهن، گفت: اگر 
در آینده مجموعه و کارگاه دیگری اقدام به تولید ریل کرد، ملزم به رعایت 
این اس��تانداردها خواهد بود تا ه��ر نوع ریلی وارد بازار نش��ود.تولائیان با 
تاکی��د بر اینکه درحال حاضر ش��رکت ذوب آهن تنها تولیدکننده ریل در 
کشور است، خاطرنشان کرد: با وجودی که ذوب آهن رقیبی در تولید ریل 
ندارد، به عنوان تنها فروش��نده به بورس کالا ورود کرده است و خریداران 
براساس قیمت تعیین شده در بورس کالا محصول مورد نظر خود را خرید 
می کنند. وی با بیان اینکه راه آهن جمهوری اسلامی ایران خرید ریل مورد 
نیاز خ��ود را از طریق مناقصه انجام می دهد که ذوب آهن اصفهان در تمام 
مناقصه ها ش��رکت و تنها برنده آن است، افزود: البته شرکت های کوچکی 
وجود دارند که نیازمند ریل گذاری در کارخانه و مجموعه خود هستند که 
بدون برگزاری مناقصه، ریل مورد نیاز خود را از بورس کالا خرید می کنند. 
مع��اون بهره برداری ذوب آهن اصفهان درباره قیمت گذاری ریل ذوب آهن 
در بورس کالا، گفت: برای اینکه در حق خریداران اجحاف نشود و ذوب آهن 
مته��م به انحصار نش��ود، ریل تولیدی این ش��رکت در بورس کالا عرضه و 
فروخته می ش��ود. وی با بیان اینکه سیاست موجود وزارت صنعت، معدن 
وتجارت، جلوگیری از واردات ریل مترو و راه آهن به کشور است، اظهار کرد: 
اگر هر مجموعه ای تمایل به واردات ریل داش��ته باشد تا زمانی که شرکت 
ذوب آهن تاییدیه کتبی آن مبنی بر نداش��تن شرایط تولید آن و... را صادر 
نکند، وزارت صنعت، معدن وتجارت نیز مجوز واردات ریل را نخواهد داد.

تولائیان با بیان اینکه پیش از این، ریل از روس��یه، هند، چین، ترکیه و... 
وارد کشور می شد، تاکید کرد: درحال حاضر واردات ریل به کشور نداریم و 

این موضوع موجب جلوگیری خروج ارز از کشور می شود.
وی در مورد ورود ذوب آهن برای تامین ریل راه آهن قطار سریع الس��یر 
اصفهان- تهران، اظهار کرد: ریل تولید ذوب آهن برای خطوط پرس��رعت 
ذوب آهن قابل اس��تفاده است و جای هیچ نگرانی وجود ندارد و ریل مورد 

نیاز این پروژه مطابق استاندارد تولیدی ذوب آهن است.

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، با یادآوری این 
نکته که فولادس��ازان داخلی، شرکای دائمی شرکت های 
معدن��ی تولیدکننده س��نگ آهن هس��تند و در تمام دنیا، 
قیمت س��نگ آهن در قراردادهای بلندم��دت متفاوت از 
فروش محموله های موردی اس��ت، اظهار کرد: برای تولید 
فولاد کش��ور به میزان فعلی، قاعدتا نباید مش��کل کمبود 
مواد اولیه داش��ته باش��یم؛ اما چیزی که بعضا باعث ایجاد 
مش��کل برای فولادسازان می ش��ود، صادرات سنگ آهن 
اس��ت که به دلای��ل مختلفی ممکن اس��ت روی دهد.  به 
گ��زارش چیلان، بهرام س��بحانی در م��ورد تأمین پایدار 
مواد اولیه مورد نیاز صنعت فولاد کش��ور گفت: مهم ترین 
ماده اولیه مورد نیاز فولادس��ازان، س��نگ آهن است. ما در 
معادن کش��ور، حداقل به می��زان تولید فعلی، یعنی تولید 
۳۰ میلیون تن فولاد در امسال که برنامه ریزی شده است، 
به وفور سنگ آهن داریم و علی القاعده نباید کمبود سنگ 
آهن وجود داش��ته باشد. تولید س��نگ آهن فعلی کشور، 
کف��اف نیازهای کوره های بلند و ق��وس الکتریکی موجود 
را می دهد. وی اف��زود: با این وجود، چیزی که باعث ایجاد 
کمبود سنگ آهن می شود، صادرات آن است که در برخی 
مواقع به دلایلی روی می دهد. افزایش نرخ ارز ممکن است 
باعث ش��ود که صادرات س��نگ آهن صرفه داش��ته باشد. 
همین طور کنترل قیمت فولاد در بازار داخلی ممکن است 
باعث شود که تولیدکنندگان سنگ آهن ترجیح دهند در 

بازارهای صادراتی، محصولات خود را بفروشند.
رابطه�قیمتی�فولاد�و�سنگ�آهن���

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران خاطرنش��ان 
کرد: در ایران قیمت فولاد و س��نگ آهن، به صورت مبلغی 
تثبیت ش��ده نیس��ت اما به صورت فرمولی تثبیت ش��ده 
اس��ت و قیمت س��نگ آهن، ضریبی از قیمت فولاد است. 
مواقع��ی که قیمت فولاد در بازار داخلی کنترل می ش��ود، 

تولیدکنندگان سنگ آهن نیز از سرکوب قیمت ها متضرر 
می ش��وند و آنها در چنین ش��رایطی ترجیح می دهند که 
بخش��ی از س��نگ آهن تولی��دی را صادر کنن��د. در واقع، 
کنترل قیمت فولاد، باعث ایجاد انگیزه برای خام فروشی و 
صادرات س��نگ آهن می شود سبحانی ادامه داد: با کنترل 
قیم��ت فولاد، برای صادرات س��نگ آهنی که می تواند در 
کش��ور ایجاد اش��تغال کند و به محصولات با ارزش افزوده 
بالات��ر تبدیل ش��ود، صرفه اقتصادی ایجاد می ش��ود. این 
معضلی اس��ت که باید رفع ش��ود تا فولادسازان در تأمین 

پایدار مواد اولیه مورد نیاز خود دچار مشکل نشوند.
تف�اوت�قیمت�ه�ا�در�ف�روش�م�وردی�و���

بلندمدت
وی ی��ادآور ش��د: نکته مهم دیگری ک��ه در مورد قیمت 
س��نگ آهن بای��د به آن اش��اره کرد، این اس��ت که قیمت 
س��نگ آهن در قراردادهای بلندم��دت با فروش موردی یا 
تک محموله )Spot( متفاوت است. در همه جای دنیا هم 
همین طور اس��ت و معدن کاران بزرگ در ابتدای هر سال، 
قرارداده��ای درازمدت با فولادس��ازان ب��زرگ دنیا امضاء 
می کنن��د که در این قراردادها، قیمت س��نگ آهن تابعی 
از قیم��ت فولاد اس��ت و نرخ آن نیز ب��ا فروش های موردی 
س��نگ آهن متفاوت اس��ت. سبحانی با اش��اره به موضوع 
فوق، عنوان کرد: در ایران، فولادس��ازان شرکاری تجاری 
دائمی ش��رکت های معدنی و مشتریان ثابت آنها هستند و 
باید پذیرفت که قیمت س��نگ آهن در خریدهای مستمر 
و یکنواخ��ت، متفاوت از فروش های م��وردی در بازارهای 
صادراتی است. قیمت سنگ آهن در قراردادهای بلندمدت 
را نمی توان با فروش محموله یک کش��تی که هر چند ماه 
یک بار صادر می ش��ود، مقایس��ه ک��رد و ای��ن مولفه باید 
مدنظر قرار گیرد تا همه چیز در رابطه بین فولادس��ازان و 

شرکت های معدنی، به صورت صادقانه بیان شود.

معاون�بهره�برداری�ذوب�آهن�اصفهان:�

تمرکز�ذوب�آهن�تامین�ریل�داخل�کشور�است
رئیس�انجمن�تولیدکنندگان�فولاد�ایران:�

کنترل�دستوری�فولاد�باعث�خام�فروشی�سنگ�آهن�می�شود

رئی��س دانش��گاه عل��وم پزش��کی اصفهان از اق��دام فولاد 
مبارکه اصفهان در تأمین رایگان اکس��یژن بیمارس��تان های 
تحت پوشش این دانشگاه به عنوان اقدامی راه گشا و ارزشمند 

یاد کرد.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی فولاد مبارک��ه اصفهان، طاهره 
چنگیز گفت : روس��ای بیمارس��تان هایی ک��ه دغدغه تأمین 
اکس��یژن را داش��ته اند، همواره قدردان و س��پاس گزار فولاد 
مبارکه به جهت این حمایت ارزشمند و حیاتی خواهند بود.

وی در ادام��ه ب��ه کمک های فولاد مبارک��ه اصفهان درباره 
تأمین بخش��ی از تجهیزات موردنیاز بیمارستان های درمانگر 

بیم��اران مبتلا به کرونا اش��اره کرد و از دیگر صنایع اس��تان 
دع��وت کرد تا همچون فولاد مبارک��ه اصفهان به حمایت از 
سیستم درمان استان بپردازند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
اصفهان در ادامه با اش��اره به هزینه ۵ میلیارد تومانی تأمین 
لباس ها و وس��ایل حفاظتی کارکنان حوزه بهداشت و درمان 
اس��تان در هر هفته، خاطرنش��ان کرد: دانشگاه علوم پزشکی 
همچنان متقاضی حمایت صنایع استان اصفهان در ادامه این 
مسیر است و با توجه به کافی نبودن بودجه های دولتی، نقش 
حمایتی صنایع از اهمیت بس��یاری برخوردار است.چنگیز در 
ادام��ه اظهارکرد: به منظ��ور قدردان��ی از حمایت های فولاد 

مبارکه اصفهان و ارج نهادن به زحمات کارکنان این شرکت، 
از هیچ تلاشی در زمینه ارتقای سلامتی این عزیزان فروگذار 
نخواهی��م کرد.وی با بی��ان اینکه یک س��وم از کل مبتلایان 
قطعی که اخیرا در کشور شناسایی شده اند، مربوط به استان 
اصفهان بوده اس��ت، اظهارکرد: این امر نش��ان از جدیت در 
فرآیند شناس��ایی مبتلایان جدید در اس��تان اصفهان و یک 
امتیاز برای این اس��تان به شمار می رود.به گفته وی آمارهای 
منتشرش��ده حاکی از آن است که مبتلایان زیادی در استان 
داریم و انتظار می رود ش��هروندان این موضوع را یک هش��دار 
ج��دی بدانند.وی با تأکید بر اینکه ای��ن احتمال وجود دارد 

که مبتلایان بس��یاری که هنوز ابتلای آنها مش��خص نشده، 
در جامعه در حال تردد باش��ند، ابراز امیدواری کرد مبتلایان 
جدید نیاز به بس��تری شدن در بیمارستان  نداشته باشند و با 
قرنطین��ه خانگی دوران بیماری خود را بگذرانند و س��لامتی 
خود را بازیابند. وی خاطرنش��ان کرد: با برنامه ریزی و اجرای 
طرح چرخش بیمارس��تان های مرجع در اصفهان سعی شده 
تخت کافی برای بیماران در نظر گرفته شود و به این ترتیب 
برای کارکنانی که ۶ماه به صورت مستمر مسئولیت مراقبت از 
بیماران را در بیمارستان های مرجع به عهده داشته اند، امکان 

استراحت بیشتری فراهم شود.

اقدام ارزشمند فولاد مبارکه در ایفای مسئولیت اجتماعی

ی
ید
فر
دا

آی
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عک

گروهمعدن

س��ال  ابت��دای  از  س��یمانی  ش��رکت های 
قیمت ه��ای  تعیی��ن  سیاس��ت های  ب��ه  انتقادات��ی 
دس��توری دول��ت داش��تند؛ چراک��ه ای��ن ش��رکت ها 
 افزای��ش قیم��ت س��یمان را منطق��ی و قاب��ل دف��اع 

می دانند. 
با توجه به افزایش سرس��ام آور هزینه های تولید مانند 
کرایه و حمل، دس��تمزد، هزینه های تعمیر دستگاه ها و 
نگهداری که امس��ال با جهش روبه رو شده و روی قیمت 
تمام شده سیمان بیش از ۳۰ درصد تاثیر گذاشته از این 
 رو فع��الان این بخش در انتظار افزایش قیمت س��یمان 

هستند.
طبق ادعای فعالان صنعت س��یمان، وزارت صنعت با 
موافقت در اجرای افزایش مرحله ای قیمت سیمان، باید 
افزایش هزینه های تولید برای کارخانه های تولید سیمان 

را که اکنون توجیه اقتصادی ندارد را در نظر بگیرد.

شمارش معکوس برای تعطیلی واحد های سیمان
 ثبت رکورد جدید 

در فولاد میانه
مجتمع فولاد میانه با تولید ۳۴۶ هزار و ۱۱۵ تن 
آهن اسفنجی )رش��د ۵۵ درصدی نسبت به مدت 
مشابه سال قبل( در ۵ ماهه نخست امسال، رکورد 
جدیدی در بین طرح های هفتگانه فولادی به ثبت 
رساند. به گزارش معدن نیوز، مهرداد ناجی، مدیر 
مجتم��ع فولاد میان��ه افزود: فولاد میان��ه با تولید 
۷۰ه��زار و ۲۲۴ ت��ن آهن اس��فنجی در مرداد ماه 
امس��ال )۳۴۶ هزار و ۱۱۵ تن در ۵ ماهه نخست 
امس��ال(، موفق به ثبت رکورد تولید در این مدت 
در بین طرح های هفتگانه فولادی ش��د. وی گفت: 
این میزان تولید در ۵ ماهه نخس��ت سال »جهش 
تولید« نسبت به مدت مشابه سال گذشته، با رشد 
۵۵ درصدی همراه بوده است. مدیر مجتمع فولاد 
میانه اظهار امیدواری کرد: در ماه های آتی نیز این 
روند با تلاش پرس��نل مجتمع ادامه خواهد یافت. 
گفتنی اس��ت مجتمع فولاد میانه در فروردین ماه 
امس��ال نیز با تولید ۷۲ ه��زار و ۱۳۷ تن موفق به 

ثبت رکورد تولید آهن اسفنجی شده بود.

 شمش فولادی 
به تصویب سازمان ملی 

استاندارد رسید 
اس��تاندارد ش��مش فولادی با عنوان »استاندارد 
شمشه و شمشال تولید شده به روش ریخته گری 
پیوس��ته مورد مصرف در فولادهای س��ازه ای« به 
تصویب سازمان ملی اس��تاندارد رسید و با شماره 

۲۰۳۰۰ در سایت این سازمان منتشر شد. 
و  اس��تاندارد  کمیت��ه  دبی��ر  باق��وت،  بهن��ام 
سیس��تم های کیفیت انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ای��ران به چی��لان گفت: تدوین و ثبت اس��تاندارد 
شمش فولادی برای نخستین بار در سال ۱۳۹۱ از 

طرف انجمن فولاد درخواست شده بود.
اس��تاندارد ملی ش��مش فولادی پ��س از کش 
و ق��وس ف��راوان بالاخره از س��وی س��ازمان ملی 
اس��تاندارد، تصوی��ب و منتش��ر ش��د. جلس��ات 
تدوین این اس��تاندارد با حض��ور تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان شمش فولادی، به دبیری شرکت 
فولاد خوزستان و به میزبانی انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران، برگزار شده بود. دبیر کمیته استاندارد 
و سیستم های کیفیت انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران، گفت: بین ۲۰ تا ۲۵ جلس��ه کارشناس��ی از 
سوی کمیسیون فنی تدوین این استاندارد برگزار 
ش��ده بود. تدوین این اس��تاندارد در سال ۱۳۹۱ 
از س��وی انجمن ملی فولاد درخواس��ت شده بود. 
جلس��ات کارشناس��ی تدوین این استاندارد، بیش 
از یک س��ال به طول انجامید اما موضوع استاندارد 
شمش برای چند سال مس��کوت ماند تا اینکه در 
سال ۱۳۹۶ و با همت مهندس کشانی، مدیرعامل 
وقت شرکت فولاد خوزستان، دوباره موضوع تدوین 
استاندارد شمش فولادی به جریان افتاد. به گفته 
باقوت، نهایتا در س��ال ۱۳۹۸، اس��تاندارد شمش 
فولادی در کمیته ملی استاندارد به تصویب رسید 
و جهت تصویب نهایی و انتش��ار به س��ازمان ملی 
استاندارد ارس��ال شد. حالا کمیته ملی استاندارد، 
»اس��تاندارد شمشه و شمشال تولید شده به روش 
ریخته گری پیوس��ته مورد مص��رف در فولادهای 
سازه ای« را با ش��ماره ۲۰۳۰۰ منتشر کرده است 
 تا این اس��تاندارد، ب��ه اس��تانداردهای ملی ایران 

اضافه شود.
استانداردی�کاملا�ملی��

دبیر کمیته اس��تاندارد و سیس��تم های کیفیت 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران اظهار کرد: یکی 
از دلایلی که باعث طولانی شدن تدوین استاندارد 
شمش فولادی شد، این بود که هیچ مبنا و مرجع 
بین المللی برای این اس��تاندارد وجود نداشت و در 
واقع، لازم بود که یک استاندارد کاملا بومی و ملی 
تدوین شود. بس��یاری از استانداردهای موجود در 
کشور، ترجمه استانداردهای کشورهای خارجی یا 
استانداردهای بین المللی هستند اما درباره شمش 
فولادی، یک کار بدیع و نو انجام شد و کارشناسان 
کمیت��ه فنی، تجربیات و یافته های بومی را مبنای 

تدوین این استاندارد قرار دادند.
اس��تاندارد ش��مش ف��ولادی درحال حاض��ر به 
عنوان یک استاندارد تشویقی توسط سازمان ملی 
اس��تانداد منتشر شده است و به گفته بهنام باقوت 
با توجه به مسائل مربوط به تولید و مصرف شمش 
فولادی، ممکن اس��ت در آینده به یک اس��تاندارد 
اجباری برای تولیدکنندگان شمش فولادی تبدیل 

شود. 
درحال حاضر  ف��ولادی  تولیدکنندگان ش��مش 
می توانن��د از س��ازمان ملی اس��تاندارد، پرواه این 

استاندارد تشویقی را دریافت کنند.

روی�خط�خبر

در ای��ن زمین��ه عبدالرضا ش��یخان، دبی��ر انجمن صنفی 
کارفرمایان صنعت س��یمان ب��ه » اقتصاد ۲۴« گفت: همواره 
صنعت سیمان دستخوش بی ملایمتی هاست و طی سال های 
اخیر به دلیل تعیین قیمت و افزایش هزینه های تولید متضرر 

شده است. 
وی ادام��ه داد: بحث��ی که از ابتدای س��ال با وزارت صنعت، 
معدن وتجارت به نتیجه رس��ید این شد که قیمت سیمان در 
طی س��ال مرحله ای تعیین ش��ود و در مرحله نخست قیمت 
آن تعیین و اعلام شده، اما هنوز مرحله دوم افزایش قیمت ها 

تعیین و ابلاغ نشده است. 
این در حالی اس��ت که به گفته شیخان، سیمان جزو گروه 
۳ به شما رمی رود و قیمت آن باید طبق عرضه و تقاضا تعیین 
ش��ود، نه به صورت دس��توری و از آنجا که ظرفیت سازی این 
محصول مازاد بر نیاز کش��ور و صادرات اس��ت بنابراین هیچ 

لزومی ندارد که دولت قیمت آن را تعیین کند. 
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت س��یمان با تاکید بر 
اینکه ما به دنبال آزادسازی قیمت سیمان هستیم، ادامه داد: 
امروز این صنعت با فش��ار های اقتصادی زیادی مواجه اس��ت 
و ای��ن موضوع باید هرچه س��ریع تر مورد پیگیری قرار بگیرد 

در غی��ر این صورت نمی توان پیش بینی خوبی برای 
صنعت سیمان داشت. شیخان با اشاره به مشکلات 
ای��ن صنعت گفت: درحال حاضر واحد هایی فعال در 
این صنعت هستند که تنها کلینکر سایش می کنند 
یعن��ی بای��د کلینک��ر را خری��داری و در کارخان��ه 
س��ایش کنن��د و ای��ن مراحل با توجه ب��ه ظرفیت 

بالا بس��یار گران تمام می ش��ود و قیمت تمام ش��ده محصول 
آنها س��نگین اس��ت، ضمن اینکه بازار این محصولات کشش 
زی��ادی دارد. دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت س��یمان 
یادآور شد: به نظر می رسد درصد های مصوب قیمت از سوی 
دول��ت برای ای��ن محصولات کارآیی ن��دارد از این رو باید به 
 س��مت آزادس��ازی بروند و براس��اس عرضه و تقاضا قیمت ها 

تعیین شود. 
وی ادامه داد: اینکه امروز با س��رکوب قیمت ها می خواهند 
بازار را به تعادل قیمتی برس��انند حاصلی جزء فرس��ایش این 
صنع��ت نخواهد داش��ت و فعالان این عرص��ه خواهان اجرای 
تفاهمنامه ای هس��تند که سال های گذشته با وزارت صنعت، 
معدن وتجارت داش��تند و درخواس��ت آزادس��ازی قیمت را 
دارند. این فعال صنعتی گفت: اکنون انجمن پیگیر این مسئه 

اس��ت، اما متاسفانه وزارتخانه متولی ندارد از این رو 
درخواست جلس��اتی را با سرپرست وزارت صنعت، 
مع��دن وتجارت داری��م و امیدوار هس��تیم که این 
موضوع به نتیجه مطلوب برس��د. ش��یخان در پاسخ 
به سوال دیگری مبنی بر اینکه آیا تولید و صادرات 
س��یمان در ۵ ماه نخس��ت س��ال به هدف گذاری ها 
نزدی��ک بوده اس��ت؟ گف��ت: با وجود فش��ار هایی که بر روی 
صنعت سیمان بوده این صنعت توانست طبق برنامه، تولید و 
صادرات را داشته باشد. وی تصریح کرد: از نبود قطعات یدکی 
ت��ا افزای��ش هزینه های تولید صنعت س��یمان را درگیر کرده 
اس��ت، اما با توجه به این مش��کلات این صنعت توانست در ۵ 

ماهه امسال حدود ۱۴درصد تولید را افزایش دهد.
دبی��ر انجم��ن صنف��ی کارفرمایان صنعت س��یمان یادآور 
ش��د: در این بین حدود ۱۸ درصد تحویل داخلی سیمان نیز 
افزایش داشته است. هرچند صنعت سیمان تحت فشار بوده، 

اما توانست تولید و تحویل را افزایش دهد.
ش��یخان در پاس��خ به این س��وال که میزان ص��ادرات این 
محصولات چقدر ارزیابی ش��ده است؟ گفت: از ابتدای سال تا 
مرداد، صادرات کلینکر افزایش��ی بوده، اما صادرات سیمان به 

دلیل تامین نیاز داخل حدود ۲۴ درصد کاهش داشته است.
این فعال صنعتی پیش بینی خود را درباره ۶ ماه دوم س��ال 
چنی��ن بیان کرد: افزایش قیمت ها ب��ه دلیل اتمام موجودی 
قطع��ات در انبار ه��ا و عدم امکان تهیه برخی از قطعات و نبود 
آجر ه��ای نس��وز به دلیل عدم تولید ب��ه موقع قطعا بر قیمت 
تمام شده محصول و همچنین روند تولید در ۶ ماه دوم سال 
تاثیر خواهد گذاشت و این ارزیابی نشان می دهد هدف گذاری 

تولید و صادرات با چالش جدید روبه رو خواهد شد.
به گفته ش��یخان اگر ب��ا همین روی��ه، صنعتگران صنعت 
س��یمان مجب��ور ب��ه فعالیت و تولید باش��ند انتظ��ار می رود 
چندین واحد تولید س��یمان متوقف ش��ود و به اهداف تعیین 
ش��ده نخواهند رس��ید. وی یادآور ش��د: اگر جلسات با وزارت 
صنع��ت، معدن وتج��ارت نتیجه بخش باش��د می توان برای 
رس��یدن به هدف های تعیین ش��ده امیدوار ش��د در غیر این 
صورت باید ش��اهد توقف چندین واحد تولید س��یمان باشند. 
ش��یخان گفت: ادامه فعالیت کارخانه های تولید س��یمان به 
دلیل نبود قطعه و گرانی هزینه تولید بسیار سخت شده است 
اگر قیمت س��یمان آزاد نشود به زودی فعالیت چندین واحد 

تولید سیمان متوقف خواهد شد.

سیمانی�ها�در�انتظار�مرحله�دوم�افزایش�قیمت�سیمان
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چین و اس��ترالیا از س��ابقه غنی معاملات معدن بهره مند 
بوده اند، و سنگ آهن و پول آزادانه بین کشورها جریان داشته 

است.
به گزارش صنعت کار، با این حال، فش��ارهای سیاس��ی و 
ع��دم اطمینان به دنبال همه گیری کرونا این رابطه را تهدید 

کرده است.
اس��ترالیا و چین در دهه گذش��ته از ی��ک رابطه تولیدی 
و س��ودآور در صنع��ت معدن برخ��وردار بوده اند، ب��ا تولید 
عظی��م س��نگ آهن در اس��ترالیا، ای��ن کش��ور ب��ه تقاضای 

گس��ترده خود برای آه��ن و فولاد کمک می کند. اس��ترالیا 
بزرگترین تولید کننده س��نگ آهن در جهان اس��ت و فروش 
تش��کیل  را  واردات س��نگ آهن چی��ن  از  درص��د   آن ۶۰ 

می دهد.
س��نگ آهن یکی از مولفه های اصلی در تولید فولاد اس��ت 
که چین قص��د دارد ۹۸۱ میلیون تن آن را در س��ال۲۰۲۰ 

تولید کند.
با این حال، این روابط در سال های اخیر به طور فزآینده ای 
تیره ش��ده اس��ت، زیرا چین به دنبال کاه��ش اعتماد خود 

به یک کش��ور برای پاس��خگویی به تقاضای سنگ آهن خود 
اس��ت. طبق آمار دانشگاه سیدنی و حسابرس KPMG، کل 
س��رمایه گذاری چینی ها در استرالیا از بیش از ۱۱.۵ میلیارد 
دلار در س��ال ۲۰۱۶ به ۶.۲ میلی��ارد دلار در ۲۰۱۸ کاهش 

یافته است.
سرمایه گذاری چینی ها به ویژه در استخراج معادن استرالیا 
کاهش و ۹۰ درصد س��قوط کرد، درواق��ع تنها ۵ معامله در 

سال ۲۰۱۸ انجام شد.
در حال��ی که مقیاس وس��یع س��رمایه گذاری چینی ها در 

استخراج معادن اس��ترالیا به این معنی است که هنوز مبالغ 
قابل توجهی بین کشورها جابه جا می شود حتی پس از کاهش 
۹۰ درصدی، چین حدود نیم میلیارد دلار برای خرید سهام 
معادن و معدنکاران اس��ترالیا در سال ۲۰۱۸ سرمایه گذاری 

کرد.
با توجه به اینکه اس��ترالیا به دلیل شیوع بیماری همه گیر 
کرون��ا به چین مراجعه می کند و چین به دنبال تهیه س��ایر 
فل��زات و مواد معدنی به کش��ورهای دیگر اس��ت، آینده این 

رابطه نامشخص است.

تهدیدهای سهام چین در استخراج معادن استرالیا

کاهش ۱.۷ درصدی استخراج جهانی طلا
گروهمعدن

بر اس��اس گزارش��ی منتش��ر ش��ده از سوی 
گلوبال دیتا GlobalData تعلیق فعالیت های 
اس��تخراج معدنی به دلیل ش��یوع کووید – ۱۹ 
در س��ه ماهه دوم س��ال ۲۰۲۰ منجر به کاهش 
۱.۷ درص��دی تولید جهانی طلا تا پایان س��ال 

خواهد شد.

به گزارش اقتصادآنلاین، بر اس��اس داده های 
منتش��ر ش��ده از س��وی ش��رکت های تحلیلی، 
تمام تولیدکنن��دگان برتر طلا در جهان از جمله 
ش��رکت های نیومونت، باریک گلد، آنگلوآشانتی 
گلد و معدن نیوسرست به دلیل محدودیت های 
ایج��اد ش��ده در عملی��ات اس��تخراج و اجرای 
قرنطینه در چندین بازار اصلی همچون افریقای 
جنوبی تا پایان س��ال ۲۰۲۰ نس��بت به س��ال 

گذشته، کاهش تولید خواهند داشت.
وین��ت باج��اج از تحلیلگران گلوب��ال دیتا در 
ی��ک بیانیه مطبوعاتی در این باره نوش��ت: عدم 
اطمینان گسترده نسبت به وضعیت ادامه رکود 
احتمالی اقتص��اد جهان، قیمت ط��لا را در ماه 
آگوس��ت ۲۰۲۰ به بالاترین سطح تاریخی خود 
رس��اند، قیمت طلا همچنان در محدود ۲ هزار 
دلار در هر اونس باقی مانده و این جریانی است 
که از رش��د سود بخشی از ش��رکت های معدنی 

طلا حمایت می کند.
هم��ه گیری وی��روس کرونا در نیمه نخس��ت 
امس��ال، موجب کاهش میزان تولید در ۲ معدن 
بزرگ نیومونت و باریک گلد تولید این ۲ معدن 

را از ۱۱.۶ میلی��ون اونس ب��ه ۱۱میلیون اونس 
رس��اند. گلوبال دیتا در گ��زارش خود همچنین 
آورده اس��ت: می��زان تولی��د این ش��رکت ها به 
کمتر از نیمی از تولید س��ال گذش��ته خود که 
مع��ادل ۲.۹ میلی��ون اونس بوده رس��انده و در 
 3ماه��ه دوم تنه��ا ۱.۴ میلی��ون اون��س تولید 

داشته اند.
کاهش تولید جهانی طلا به دنبال توقف موقت 
عملیات تولی��د در معادن باریک ولاردو، پورگرا، 
پناسکیتو، الئونور، یاناکوچا، نیومونت سرونگرو و 

ماسل وایت در ماه های آوریل و مه امسال، درپی 
اع��لام محدودیت در پی ش��یوع وی��روس کرونا 

ایجاد شده است.
در همین حال دو معدن آنگلوگلد آش��انتی و 
کین��روس گلد راهنمای تولید خود را در س��ال 
۲۰۲۰ ب��ه حالت تعلی��ق درآورده ان��د و معدن 
پولیوس گل��د که بزرگ تری��ن تولیدکننده طلا 
در روس��یه اس��ت، مسیر پیش��ین تولید خود را 

می پیماید.
محدودیت های اعمال ش��ده ناش��ی از شیوع 

کووی��د – ۱۹ در مع��دن آنگل��و گلد آش��انتی 
افریقای جنوبی منج��ر به کاهش تولید ۶3هزار 
اونس��ی این معدن ش��ده اس��ت. گلوب��ال دیتا 
همچنین تایید می کند که نیمه نخس��ت س��ال 
۲۰۲۰ در مقایس��ه با مدت مشابه سال گذشته 
 کاه��ش کلی تولید ش��رکت ها ۸۵ ه��زار اونس 

بوده است.
همچنی��ن باج��اج در بیانی��ه مطبوعاتی خود 
آورده اس��ت: از دیگ��ر عوامل��ی ک��ه ب��ر تولید 
شرکت های پیشرو در سال ۲۰۲۰ تاثیر گذاشته 

است، می توان به پایین بودن عیار سنگ معدنی 
و فروش دارایی ها اش��اره ک��رد. در مورد معدن 
نیوسرس��ت باید ب��ه فروش معدن گوس��ونگ و 
واگذاری آن اش��اره کرد که تولیدات ماه مارس 
ای��ن مع��دن را به کمتری��ن میزان رس��اند؛ در 
نمون��ه دیگری، مع��دن نیومونت ه��م ۲ پروژه 
خود را ش��امل رد لیک Red Lake و کالیگورا 
Kalgoorlie در ماه های ابتدایی س��ال۲۰۲۰ 
واگذار کرد که این مس��ئله هم بر کاهش میزان 

تولید تاثیرگذار بوده است.

دادس��تان برزی��ل گفته 
اس��ت س��دهای معدن��ی 
خطرن��اک  هن��وز  وال��ه 
هستند و این شرکت باید 
برای  بیش��تری  اقدام��ات 
 ایمن س��ازی آنه��ا انج��ام 
دهد. به گزارش ایراس��ین، 
این گ��زارش   در  رویت��رز 
آورده اس��ت که ادیس��ون 
ویتورلی، دادس��تان فدرال 

اعلام کرده با وجود ۲ فاجعه مهلک اس��تخراج معدن از س��ال ۲۰۱۵ تا به اکنون، واله 
معدنکار برزیلی س��نگ آهن به تعدادی از تعهدات امضا شده با مقامات برای جلوگیری 

از فاجعه سوم عمل نکرده است.
طب��ق گفته ویتورلی، ۲۹ س��دی که واله ب��رای ذخیره باطله های معدنی اس��تفاده 
می کند، هنوز خطرات ایمنی بالایی دارند و کارگروه مش��خص ش��ده برای رس��یدگی 
به این پرونده )متش��کل از دوازده دادس��تان فدرال و ایالتی( پس از آخرین فاجعه در 
یکی از س��دهای واله که منجر به کشته شدن ۲۷۰ نفر در ژانویه ۲۰۱۹ شد، علیه این 

شرکت اتهاماتی وارد کردند.
این درحالی است که برخی از معادن مرتبط با سدهایی که تیم ویتورلی آنها را ناامن 
می دانند در برنامه های واله جهت بازیابی تولید از دست رفته سنگ آهن و رشد ظرفیت 
برای تولید ۴۵۰ میلیون تن س��نگ آهن در س��ال حیاتی و بس��یار مهم هستند. زیرا با 
اس��تفاده از ظرفی��ت این معادن می توانند یکبار دیگر ب��ه بزرگ ترین تولید کننده ماده 

اولیه تولید فولاد در جهان تبدیل شوند.
ویتورل��ی قبلا نیز اعلام کرده بود واله، یکی از بزرگترین ش��رکت های معدنی جهان، 
بارها در انجام تعهدات خود در زمینه بهبود ایمنی پس از س��قوط سد در سال گذشته 

در نزدیکی شهر برومادینیو در ایالت میناس گرایس ناکام مانده است.
واله اما این ادعاها را تکذیب کرده و گفته اس��ت جلس��ات منظمی با دادس��تان ها و 
حسابرس��ان داش��ته و بلافاصله خطرات احتمالی را برطرف کرده و ب��رای انجام کلیه 

تعهدات خود برنامه ریزی انجام داده است.
در اوایل این ماه نیز گروه ویژه دادستانی این پرونده درخواست کرد که مدیران ارشد 
واله مسئول امور ایمنی را برکنار کنند و یک متخصص خارجی برای اصلاح استراتژی 
و فرهنگ شرکت در مورد ایمنی به کار گیرند. حال انتظار می رود یک قاضی در اوایل 

ماه اکتبر در مورد این درخواست تصمیم بگیرد.
ویتورلی نیز گفته است گروه ویژه دادستانی هنوز رویکرد ایمنی واله را ناقص می دانند. 
درواقع نگرانی های آنها بیشتر از گزارش جداگانه ای است که از سوی کارشناس سازمان 
ملل متحد در روز چهارش��نبه منتشر شده و در آن آمده است پروژه های بازسازی واله 

پس از فاجعه سد در سال ۲۰۱۵ از برنامه خودعقب  مانده اند.
در این زمینه واله نیز اظهار کرده اس��ت اس��ناد گسترده ای برای اثبات خود مبنی بر 

انجام تعهداتش به دادستانی دارد که می تواند به دادگاه ارائه دهد.

نظارت دادستانی برزیل بر ایمنی معادن سنگ آهن

رکود تقاضا، قیمت مقاطع 
ترکیه را کاهش داد

رکود تقاض��ا، قیمت مقاطع را در ب��ازار داخلی 
و میلگ��رد  اس��ت  آورده  پایی��ن  ترکی��ه کم��ی 
درحال حاض��ر ۵33 ت��ا ۵3۵ دلار در هر تن درب 
کارخانه با احتساب مالیات بر ارزش افزوده معامله 

می شود.
به گزارش فولاد ایران، تقاضای داخلی میلگرد و 
مفتول در بازار ترکیه بس��یار پایین است از این رو 
کارخانه ها، قیمت های پیشنهادی را کمی کاهش 
دادند تا تمایل به خرید بیش��تر ش��ود ولی به نظر 
می رس��د این تصمی��م نیز تاثیر چندانی نداش��ته 

است.
از س��وی دیگر میلگرد صادرات��ی ترکیه ۴۵۵ تا 
۴۶۵ دلار در هر تن فوب و بدون تغییر باقی مانده 

است.

 نشانه های 
بهبود شرایط برای فولاد 

افزایش تقاضا برای فولاد در کشورهای مختلف 
از بازگش��ت شرایط مناسب به صنعت فولاد جهان 

حکایت دارد.
از  نق��ل  ب��ه  ایراس��ین  گ��زارش  ب��ه 
hellenicshippingnews، در هفته های اخیر 
در اغلب کش��ورهای جه��ان به  ویژه کش��ورهای 
صنعتی همچون چین و هند شاهد افزایش تقاضا 

برای فولاد بوده ایم.
ای��ن امر موجب ش��ده تا ش��رکت هایی همانند 
ج��ی اس دبلی��و بزرگ تری��ن تولید کنن��ده فولاد 
هن��د، با ۱۰۰ درصد ظرفیت خ��ود به تولید فولاد 
مشغول شود. حاکم ش��دن این وضعیت در حالی 
که از ابتدای امس��ال به دلیل تعطیلی های ناش��ی 
از کرونا ش��اهد افت فعالیت ه��ای صنعتی به ویژه 
صنعت فولاد بوده ایم می تواند نوید بخش بازگشت 

روزهای خوب به این صنعت باشد.
در همین باره صنایع خودروسازی در کشورهایی 
همچون برزی��ل، چین و هن��د برنامه های خود را 
ب��رای افزایش تولید اع��لام کرده اند ک��ه با توجه 
ب��ه نقش و کاربرد فولاد در صنعت خودروس��ازی، 
افزایش تولی��د خودرو به معن��ای افزایش مصرف 

فولاد خواهد بود.

افت قیمت میلگرد در چین

در ب��ازار داخلی چین، نگرانی های بخش عرضه، 
قیمت میلگ��رد را پایین آورده اس��ت. از این رو از 
فولادس��ازان خواسته شده س��طح تولید را کاهش 

دهند تا از قیمت ها حمایت شود.
به گزارش فولاد ایران، آخرین قیمت میلگرد در 
بازار داخلی چین ۵۴۴ تا ۵۴۷ دلار در هر تن درب 
کارخانه ثبت شده که 3 دلار کاهش داشته است.

 چی��ن در م��اه اوت ۲۴.۱3 میلیون تن میلگرد 
تولید کرد که ۹.۲ درصد نس��بت به مدت مش��ابه 

سال قبل رشد داشت.
عرض��ه کارخانه ه��ا ب��ه بازار ب��الا ب��وده و انبار 
تج��ار پ��ر از محموله ه��ای میلگ��رد اس��ت ل��ذا 
ای��ن ام��ر در کن��ار رک��ود تقاض��ای ناش��ی از 
 بارش های ش��دید ب��اران، قیمت را پایی��ن آورده 

است. 
اگر کارخانه ها تولید را کاهش دهند افت قیمت 
تداوم بیشتری نخواهد داشت و ثبات بازار به بهبود 
ب��ازار و تمایل ب��ه خرید کمک می کن��د. میلگرد 
صادراتی چین نیز ۴۸۸.۷۵ دلار در هر تن فوب و 

بدون تغییر مانده است.

روی خط خبر
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مدیرعامل ش��رکت احیا اس��تیل ف��ولاد بافت از ع��زم جدی این 
 ش��رکت برای اقدام در جهت توس��عه و پیش��رفت شهرستان بافت 

خبرداد.
ب��ه گ��زارش مهر، س��ورنا زمانیان اظه��ار کرد: ف��ولاد بافت جزو 
طرح های ۸ گانه ملی بود که فاز اول با حضور رئیس جمهور در سال 
۹۸ به بهره برداری رسیده است و فاز دوم آن در سال ۹۸ کلنگ زنی 
ش��د که فاز دوم آن شامل یک کارخانه گندله سازی به ظرفیت ۲.۵ 
میلیون تن و یک کارخانه احیا شماره دو به روش پرد )آهن اسفنجی 

سرد( با ظرفیت تولید سالانه ۸۰۰ هزار تن است.
وی گف��ت: پیش��رفت فیزیکی در فاز دو ح��دود ۲۰ تا ۲۵ درصد 
است و برنامه ریزی که داریم با همکاری بانک مرکزی و بانک صنعت 
و معدن پول از محل ال س��ی تزریق شود و پیش بینی می کنیم که 
۳۳ تا ۳۴ درصد امس��ال پیشرفت داش��ته باشیم و برنامه این است 
که تلاش کنیم ظرف ۳۰ ماه تا ۳۳ ماه هر ۲کارخانه به بهره برداری 

برسد.
زمانیان بیان کرد: ضریب سطح اشتغال که در فاز ۲ ایجاد می شود 
۷۰۰ نفر است و در فاز یک ۲۵۰ نفر اشتغال ایجاد شده است و در 
مجموع فولاد بافت درحال حاضر در بخش احیا استیل و شرکت های 
تابعه و پیمانکاران ۷۰۰ نیرو مش��غول اس��ت که تحول خوبی را در 
سطح شهرستان بافت، رابر، ارزوئیه به وجود آورده است. مدیرعامل 

ش��رکت احیا استیل فولاد بافت اظهار کرد: تقاضای کمک داریم در 
بخش زیرس��اخت ها از جمله انتقال گاز سراسری به فولاد، نیازمند 
۴۵ م��گاوات برق برای فاز دوم هس��تیم که اگ��ر بخواهیم در طرح 
توس��عه آتی فولادس��ازی یک میلیون تنی به ۷۰ مگاوات برق دیگر 

نیاز داریم.
زمانی��ان ادام��ه داد: در بح��ث حمل ونقل امنی��ت ترافیکی مردم 
منطق��ه را به مخاطره انداخته اس��ت جاده دو بانده اس��ت در حالی 
قرار بود در س��ال ۸۶ این جاده ۴بانده ش��ود که صرفا ۱۳ کیلومتر 

آن انجام شده است.
وی عن��وان ک��رد: در ف��از ی��ک و دو از همکاران��م در ش��رکت 
برس��و به عن��وان مش��اور، ق��رارگاه خاتم الانبیاء، ش��رکت PRG و 
هم��کاران خودم در ش��رکت احیا اس��تیل و توس��عه راهبر تش��کر 
 کن��م و فولاد بافت در فاز یک نس��بت به طرح ه��ای فولادی جلوتر 

هستیم.
مدیرعام��ل ش��رکت احیا اس��تیل ف��ولاد بافت بیان ک��رد: بافت 
یک منطقه کمتر توس��عه یافتی اس��ت و باید به شهرس��تان بافت 
بیش��تر توجه ش��ود که بتوانیم دینمان را به این منطقه ادا کنیم و 
تقاضایمان این اس��ت که دولت همیاری کند و اینجا منطقه شهید 
سردارسلیمانی هست ایشان به گردن ما حق دارند بالاخره باید دین 

خودمان را با راه اندازی فاز ۲ ادا کنیم.

نماین��ده م��ردم اس��فراین در مجل��س ش��ورای 
اسلامی گفت: متأس��فانه فرآیند درست و صحیحی 
از م��واد معدن��ی اس��تان نداریم که ای��ن مهم یک 
س��رمایه گذاری وی��ژه  را می طلب��د و بای��د وزارت 
صنعت به آن توجه خاصی داش��ته باشد. به گزارش 
تس��نیم، امان الله حس��ین پور در هش��تمین جلسه 
ش��ورای معادن اس��تان که ب��ا حضور مع��اون وزیر 
صنع��ت،  مع��دن وتجارت برگزار ش��د اظه��ار کرد: 
حت��ی یک کیلوگرم از مواد معدن��ی »آلبلاغ« نباید 
خام فروشی شود. وی با بیان اینکه ۱۰۰ درصد مواد 
معدنی اس��تان خام فروشی می شود افزود: متاسفانه 
فرآین��د درس��ت و صحیحی از مواد معدنی اس��تان 
نداریم ک��ه این مهم یک س��رمایه گذاری ویژه ای را 
 می طلب��د و باید وزارت صنع��ت به آن توجه خاصی 

داشته باشد.
نماینده مردم اسفراین در مجلس شورای اسلامی 
با اش��اره به ثروت عظی��م معدن آلب��لاغ و نفع آن 
برای مردم این شهرس��تان خاطرنشان کرد: با وجود 
اینکه ثروت عظیمی در شهرس��تان اس��فراین و در 
معدن آلبلاغ نهفته اس��ت اما مردم این شهرس��تان 

و روس��تاهای اطراف آن در تنگنای شدید اقتصادی 
به س��ر می برند این شایس��ته مردم اسفراین نیست. 
حس��ین پور ب��ا انتق��اد از طولانی ش��دن روند نحوه 
گزینش تیم حفاظت معدن آلبلاغ افزود: متاس��فانه 
چندین ماه است که درگیر بحث حفاظت این معدن 
هستیم و تا به الان چندین نفر جان خود را از دست 
داده اند و هر لحظه امکان دارد تونل های احداث شده 
در این معدن تخریب ش��ود لذا شورای معدن استان 
باید برنامه زمان بندی مشخصی را در زمینه انتخاب 
تیم حفاظت ارائه دهد تا بعد از آن به مرحله اکتشاف 
و بهره برداری برس��یم. وی در ادامه با تاکید بر اینکه 
مردم اس��فراین بای��د از مراحل بهره ب��رداری آلبلاغ 
منتفع ش��وند اضافه کرد: مردم اس��تان و شهرستان 
اسفراین و همچنین روس��تاهای اطراف معدن باید 
این احس��اس را داشته باشند که در ثروت و سرمایه 
معدن آلبلاغ ش��ریک هس��تند و بای��د از این ثروت 
خ��دادادی بهره ببرند اما تاکنون هیچ بهره برداری از 
این معدن انجام نش��ده و عملا ثروت در اس��تان بلا 
اس��تفاده مانده اس��ت که باید وزارت صنعت، معدن 

وتجارت سریعا در این باره تعیین تکلیف کند.

۱۰۰درصد مواد معدنی خراسان شمالی خام فروشی می شودحرکت طوفانی »فولاد بافت« برای توسعه 

ورود شستا، تنها راه نجات »فارسیت«

رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت سیس��تان و 
بلوچس��تان گفت: ۴۲ هزار مترمربع حفاری برای اکتشاف در 
محدوده جنگنجا این استان انجام و ۴۰۰ میلیون تن ذخیره 
مس در این منطقه شناسایی شده است. به گزارش ایرنا ، داود 
شهرکی در حاشیه بازدید از محدوده معدنی اکتشافی جنگنجا 
شهرستان نیمروز در شمال سیستان و بلوچستان اظهارکرد: 
این محدوده از نظر جغرافیایی در بخش صابوری شهرس��تان 
نیمروز واقع شده و دسترسی به آن از طریق جاده زاهدان _ 
نهبندان و در مس��یری حدود ۲۰۵ کیلومتر امکان پذیر است. 
وی افزود: محدوده اکتشافی جنگنجا در فاصله ۵۰ کیلومتری 

جنوب ش��رق نهبندان اس��ت.  رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت سیس��تان و بلوچس��تان بیان کرد: در س��ال ۸۶ و 
۹۰ این س��ازمان از محل اعتبارات اس��تانی مطالعات مرحله 
شناس��ایی را آغاز کرد که منجر به شناس��ایی محدوده های 
مشخص شد.  وی ادامه داد: در آغاز مرحله شناسایی سازمان 
صنعت، معدن و تجارت محدوده اکتش��افی را در قالب پهنه 
اکتش��افی به ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی واگذار و این 
شرکت، مطالعات اکتشافی را در گستره ۳۰۸کیلومترمربعی 
انجام داد که در نهایت سال ۹۷ منجر به صدور پروانه اکتشاف 
شد. ش��هرکی در باره آخرین وضعیت مطالعات اکتشافی در 

محدوده معدنی جنگنجا گفت: مطالعات مرحله شناس��ایی و 
پی جویی در اوایل سال ۹۸ بوسیله شرکت تهیه و تولید مواد 
معدن��ی ایران به پایان رس��ید و هم اکن��ون مطالعات مرحله 
اکتشاف تفصیلی از سوی مشاور پروژه )شرکت پارس اولنگ( 
در دست اقدام است.  رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
سیس��تان و بلوچس��تان با اش��اره به میزان ۴۲ هزار مترمربع 
عملیات حف��اری در محدوده جنگنجا افزود: انجام مطالعات 
مرحل��ه شناس��ایی و پی جوی��ی در مس��احت ۳۰۸کیلومتر 
مرب��ع در قال��ب پهنه اکتش��افی جنگنجا، نمون��ه برداری و 
آنالی��ز نمونه های معدنی )۱۰ هزار نمونه(، تهیه نقش��ه های 

زمین شناس��ی-توپوگرافی به مقیاس یک بیست هزارم، یک 
پن��ج هزارم )۷۰ کیلومترمربع(، انجام مطالعات ژئوفیزیک به 
روش مگنتومتری و IP/RS در محدوده اکتش��افی )۳۰ هزار 
نقطه(، انجام حفاری های اکتش��افی )ترانشه( به میزان ۷هزار 
مترمکع��ب و حف��اری )کرگیری( به می��زان ۴۲ هزار متر از 
اهم اقدامات انجام ش��ده است.  وی میزان سرمایه گذاری در 
مح��دوده معدنی جنگج��ا را ۶۰۰ میلیارد ری��ال ذکر کرد و 
افزود: این طرح تاکنون برای ۶۳ نفر شغل ایجاد کرده است. 
شهرس��تان نیمروز از توابع اس��تان سیستان و بلوچستان در 

۲۲۰ کیلومتری شمال زاهدان مرکز این استان قرار دارد.

شناسایی ۴۰۰ میلیون تن ذخیره مس در سیستان و بلوچستان 

کارخانه فارس��یت دورود که به واسطه عدم 
حمای��ت مدیرانش از س��ال ۹۳ به بعد تعطیل 
شده است این روزها با مشکلات زیادی مواجه 
اس��ت و به گفته مس��وولان اس��تان لرستان با 
توجه به ش��رایط موجود راه نجات کارخانه این 
اس��ت که »شستا« در آن سرمایه گذاری جدید 
انجام دهد تا ش��اهد اش��تغال چند صد نفر در 

آن باشیم.
ب��ه گزارش فارس، کارخانه فارس��یت دورود 
در حوال��ی س��ال ۱۳۳۶ فعالی��ت خ��ود را به 
منظور تولید محصولات سیمانی آغاز کرد. این 
کارخان��ه در مجاورت کارخانه بزرگ س��یمان 
درود احداث ش��د تا به نوعی تکمیل کننده آن 

باشد.
کارخان��ه فارس��یت دورود س��ال ها از رونق 
خوب��ی ه��م برخ��وردار ب��ود و بدون مش��کل 
خاص��ی ت��ا ده��ه ۸۰ تحت مدیریت ش��رکت 
فارس خوزس��تان که از زیرمجموعه های شستا 
محس��وب می ش��ود تولید خود را ب��دون وقفه 
ادام��ه داد.در آن بازه زمانی حدود ۶۰۰ نفر به 
صورت مس��تقیم در فارسیت فعالیت داشتند و 
بالغ بر شغل ۳ هزار نفر نیز تحت تاثیر تولیدات 
این کارخانه بود. اما متاس��فانه این کارخانه که 
از سال ۹۳ به بعد تعطیل شده است این روزها 
شرایط بسیار بدی داشته و با این شرایط آینده 
روش��نی برای آن متصور نیس��ت. با نگاهی به 
سرگذش��ت فارسیت در طول ۱۰ سال گذشته 
به طور واضح می توان به این نتیجه رس��ید که 
مهم تری��ن عامل به وجود آمدن ش��رایط امروز 
این کارخانه قدیمی چیزی نیس��ت جز ضعف 
مدیریتی، که نتوانس��ته به راهکاری برای برون 
رفت از مشکلات دس��ت یابد. لذا برای بررسی 
دقیق شرایط کارخانه فارسیت دورود به سراغ 
تعدادی از مسوولان رفتیم تا اول متوجه شویم 
که چرا کارخانه به این ش��رایط افتاده اس��ت و 

بع��د از آن چه راهکاری برای برون رفت از این 
شرایط وجود دارد. 

مش�کلات کارخانه فارسیت دورود  �
از اواسط دهه ۸۰ آغاز شد

ب��ه گفت��ه امیرحس��ین زلقی، رئی��س اداره 
محیط زیس��ت شهرستان دورود در اواسط دهه 
۸۰ بود که با بررس��ی ها و پژوهش های صورت 
گرفته مشخص شد که ماده معدنی »آزبست« 
ک��ه از م��واد اصلی ب��ه کار رفت��ه در تولیدات 
کارخانه فارس��یت دورود است دارای زیان های 
 محی��ط زیس��تی و آث��ار مخ��رب بر س��لامت 

انسان ها است. 
وی یادآور شد: بر همین اساس در آن سال ها 
طی نامه نگاری های مختلفی از س��وی سازمان 

محیط زیس��ت به مس��ئولان کارخانه فارسیت 
دورود اع��لام ش��د که باید به فکر اس��تفاده از 
م��واد جایگزی��ن در تولیدات خود باش��ند چرا 
که آزبس��ت صدمات جبران ناپذیری به همراه 
دارد. ب��ا وج��ود هش��دارهای پی در پ��ی که به 
مس��ئولان فارس��یت دورود داده ش��د تا سال 
۱۳۹۰ تولی��دات ای��ن کارخانه با اس��تفاده از 
آزبست ادامه پیدا کرد تا اینکه در سال ۱۳۹۰ 
هیات دولت در مصوبه ای ممنوعیت اس��تفاده 
از آزبس��ت را در کلیه صنایع و تولیدات داخلی 
اع��لام ک��رده و از واردات این م��اده معدنی به 
کشور جلوگیری کرد. در این بازه زمانی بود که 
کارخانه فارسیت دورود با چالش جدی مواجه 
شد اما با این وجود تولیدات کارخانه با استفاده 

فناوری جدید و به کار بردن ماده رزین به جای 
آزبست به شکل دیگری ادامه یافت.

تعطیلی کامل کارخانه از س�ال ۹۳  �
به بعد

روند تولیدات جدید فارس��یت دورود تا سال 
۹۳ ادامه پیدا کرد اما از این سال به بعد با توجه 
به نبود بازار مناس��ب ب��رای عرضه محصولات 
جدید و کم توجهی به مقوله بازاریابی و مهم تر 
از آن ع��دم حمای��ت مدی��ران وق��ت کارخانه 
فارس��یت دورود و همچنین بی توجهی آنها در 
بروزرس��انی و نوسازی تجهیزات و ماشین آلات 
مستهلک شده، شاهد تعطیلی کارخانه از سال 
۹۳ به بعد بودیم. به گفته یکی از کارگران این 
کارخانه متاس��فانه از سال ۹۳ به بعد تولیدات 

کارخانه فارس��یت در سایه کم توجهی مدیران 
به طور کامل تعطیل ش��د و از ان زمان تاکنون 

هیچگونه تولیدی در آن انجام نمی شود.
کارخان��ه ای که ح��دود ۴۰ س��ال تولیدات 
مستمر داشته و برای سهام داران ان سوددهی 
خوبی نیز به همراه داشت متاسفانه هرگز برای 
نوس��ازی و بهس��ازی تجهیزات و ماشین آلات 
آن اقدام��ی انجام نش��د تا درنهایت بس��یاری 
 از تجهی��زات آن فاق��د ادام��ه ش��رایط تولید 

شود.
بر این اس��اس از س��ال ۹۳ به بعد مشکلات 
کارخان��ه فارس��یت درود روز ب��ه روز افزایش 
یاف��ت. کارخانه ای ک��ه بالغ بر ۷۵ ه��زار متر 
مربع مس��احت داشته و دارای سوله های مجهز 
و تجهی��زات ف��راوان اس��ت و روزگاری ۶۰۰ 
نفر به صورت مس��تقیم در آن مش��غول به کار 
بودند این روزها به طور کامل تعطیل اس��ت و 
اگر س��رمایه گذاری جدید در آن انجام نش��وند 

سرنوشتش از این که هست بدتر خواهد شد.
شس�تا از مدیری�ت فارس�یت ش�انه  �

خالی کرد
مشکلات کارخانه فارس��یت دورود در اواخر 
سال گذش��ته وارد فاز جدیدی ش��د؛ آنجا که 
ش��رکت فارس خوزس��تان به عنوان سهامدار 
اصلی این کارخانه ک��ه چند دهه مدیریت آن 
را برعهده داش��ت اقدام به واگذاری سهام خود 
در بازار بورس کرد تا اکنون بر روی کاغذ هیچ 
متول��ی خاصی برای کارخانه فارس��یت دورود 

وجود نداشته باشد.
نکت��ه قابل توج��ه در این زمینه این اس��ت 
که س��هام فارس��یت دورود در حالی در بورس 
معامل��ه می ش��ود که ای��ن کارخان��ه عملا از 
س��ال ۹۳ به بعد تعطیل بوده و معلوم نیس��ت 
 ب��ر چه اساس��ی س��هام آن در ب��ورس معامله 

می شود.

 آذربایجان غربی
 ۱۸۶ معدن غیر فعال دارد

مع��اون اقتص��ادی اس��تاندار آذربایجان غربی 
ب��ر ضرورت بهره گی��ری از ظرفی��ت این معادن 
 در ایج��اد فرصت ه��ای جدی��د اش��تغال تاکید 

کرد.
به گزارش ایسنا، نادر صادقی در جلسه بررسی 
مسائل و مشکلات معادن استان با اشاره به وجود 
معادن غنی در اس��تان و ض��رورت بهره گیری از 
ظرفیت این مع��ادن در ایجاد فرصت های جدید 
اش��تغال، گفت: متاسفانه بخش��ی از این معادن 
غیر فعال هس��تند و باید مس��ائل و مش��کلات 
 این مع��ادن رفع و بهره ب��رداری از آنه��ا دوباره 

آغاز شود.
مع��اون هماهنگ��ی ام��ور اقتصادی اس��تاندار 
درحال حاض��ر  داد:  ادام��ه  غرب��ی  آذربایج��ان 
۱۸۶معدن در اس��تان غیر فعال است و بر اساس 
بخش��نامه ریاس��ت جمهوری معادن��ی که فعال 
نباش��ند باید از صاحبان آنان خلع ید و به افراد 

جدیدی واگذار شوند.
وی اظهار کرد: دس��تگاه های مرتبط با معادن 
استان مس��ائل و مش��کلات معادن راکد استان 
را احص��ا تا در جلس��ه ش��ورای معادن اس��تان 
 درباره رون��د فعالیت این مع��ادن تصمیم گیری 

شود.

 فعالیت های معدنی 
در خلخال زمینه اشتغال 

فراهم می کند

امام جمعه خلخال گفت: عملیات اکتش��اف و 
بهره برداری از مع��ادن غنی زون معدنی خلخال 
توس��ط ق��رارگاه خاتم ب��ه زودی آغاز ش��ده و 
زمینه ایجاد اشتغال مناسب در منطقه را فراهم 

می کند.
به گزارش ایرنا، حجت الاس��لام کریم اس��دی 
در ای��ن زمین��ه از تلاش های اس��تاندار اردبیل 
ب��رای تحق��ق این مه��م تقدی��ر ک��رد و افزود: 
فعال ش��دن بخش مع��دن در خلخ��ال به رفع 
 مش��کل بی��کاری در خلخ��ال کم��ک خواه��د 

کرد.
وی در عی��ن حال از این که برخی از وعده های 
مسئولان در س��فر به خلخال هنوز محقق نشده 
انتقاد کرد و خواستار اجرایی شدن و تحقق آنها 

شد.
او اضاف��ه ک��رد: ب��ا اینک��ه در س��فر مع��اون 
برنام��ه  س��ازمان  رئی��س  و  رئیس جمه��وری 
وبودج��ه ب��ه اس��تان اردبی��ل وعده های��ی در 
خصوص تامین اعتب��ارات پروژه های عمرانی به 
خصوص تکمیل پروژه های راه س��ازی در جنوب 
 اس��تان داده ش��د اما هن��وز آنها عملی نش��ده 

است.
ب��ه گفت��ه وی، تامین خس��ارت و هزینه های 
ناشی از بارش برف سنگین در بهمن ماه گذشته 
نیز هنوز در اختیار شهرداری خلخال قرار نگرفته 

است.
حجت الاس��لام اس��دی همچنی��ن ب��ا تاکید 
ب��ه اج��رای پ��روژه ح��دف گردن��ه الم��اس از 
طری��ق اح��داث تونل در جاده خلخال - اس��الم 
گف��ت: ای��ن پروژه ب��رای مردم این شهرس��تان 
 حیاتی اس��ت اما هن��وز اقدامی در ای��ن زمینه

نشده است.
وی خواس��تار تامین ۲۰۰ میلیارد ریال اعتبار 
وعده داده شده دکتر نوبخت برای اجرایی شدن 

این پروژه شد.
او همچی��ن گف��ت: اعتبارت م��ورد نیاز جاده 
اصل��ی خلخال ب��ه منجی��ل نیز باید از س��وی 
مس��ئولان تامین و اجازه داده نش��ود در مس��یر 

اجرای این پروژه خللی ایجاد شود.

اخبار

در همین راستا حسین گودرزی، نماینده 
م��ردم دورود و ازن��ا در مجلس ش��ورای 
اس��لامی گفت: متاسفانه اکنون سهامدار 
عم��ده ای برای کارخانه فارس��یت وجود 
ندارد و در این ب��ازه این موضوع به یکی 

از مهم ترین مشکلات و معضلات آن تبدیل 
شده است.

وی با بیان اینکه رایزنی هایی برای رفع این مشکل 
در حال انجام اس��ت، افزود: برای ساماندهی و تعیین 
تکلیف این کارخانه به دنبال برگزاری مجمع عمومی 
هس��تیم اما متاس��فانه از آنجایی که ش��رکت فارس 
خوزستان سهام خود را فروخته است اکنون سهامدار 
عمده وجود ندارد و از آنجایی که بیش��تر سهام داران 
پراکنده و دارای سهام یک درصدی هستند برگزاری 

مجمع عمومی خیلی سخت شده است.

گ��ودرزی تاکید کرد: با ای��ن وجود تمام 
ت��لاش خود را به کار می گیریم تا بتوانیم 
راه��کاری پیدا ک��رده و مجمع عمومی 

کارخانه فارسیت دورود را برگزار کنیم.
فارسیت  � نباید  شس�تا 

را رها کند
در ای��ن زمین��ه یک��ی از کارگ��ران کارخانه 
فارس��یت که این روزها به عنوان نگهبان در کارخانه 
حض��ور دارد تا تجهیزات آن به یغما نرود، اظهارکرد: 
ب��ا توجه به ش��رایط موجود تنه��ا راه نجات کارخانه 
س��رمایه گذاری جدید است و این کار را باید شرکت 
فارس خوزس��تان که زیر مجموعه شستا است انجام 
دهد چراکه س��ال ها از این محل کسب سود کرده و 
حال که فارسیت حال و روز خوشی ندارد نباید آن را 

به حال خود رها کند.

در همی��ن زمین��ه محمدرضا صفی خان��ی، رئیس 
س��ازمان صنعت معدن و تجارت اس��تان لرس��تان 
نی��ز اظهارکرد: کارخانه فارس��یت ب��ه دورود یکی 
از قدیمی ترین صنایع اس��تان لرس��تان اس��ت که 
 س��الیان زی��ادی تولیدات خود را روانه ب��ازار ایران 

کرده است.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه این کارخان��ه از س��ال ۹۳ به بعد 

تعطیل ش��ده است بیان کرد: تاکنون پیگیری های زیادی برای 
س��رمایه گذاری جدید شس��تا در این کارخانه انجام داده ایم و 
کماکان منتظر حضور مجدد شس��تا در این کارخانه هس��تیم 
 تا بتوانیم با س��رمایه گذاری جدید ش��اهد احی��ا و رونق دوباره 

آن بود.
رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان لرستان با بیان 
اینکه فارسیت درود زمینی به مساحت ۷۵ هزار متر مربع دارد، 
بیان کرد: با توجه به وجود زیرس��اخت های لازم در کارخانه و 

فراهم بودن ش��رایط برای سرمایه گذاری انتظار داریم 
مدیران شس��تا نس��بت به این موض��وع با جدیت 
بیش��تری ورود پی��دا کنند کمااینکه م��ا تا کنون 
چندی��ن مرتبه در این زمین��ه پیگیری کرده ایم و 
استاندار لرستان نیز دراین زمینه پیگیر بوده است.
صفی خانی ب��ا بین اینکه با س��رمایه گذاری جدید 
می توان ش��اهد بازگش��ت رونق به کارخانه ب��ود، افزود: با 
س��رمایه گذاری جدید شس��تا می توان زمین��ه تولید چندین 
محص��ول دیگر را در این کارخانه فراهم کرد و زمینه اش��تغال 

چند صد نفر را به وجود آورد.
وی تاکید کرد: احیا مجدد فارس��یت دورود از توان اس��تان 

خارج بوده و نیازمند حضور شستا هستیم.
در شرایط فعلی که در سال جهش تولید هستیم انتظار مردم 
لرستان و شهرستان دورود از مدیران شستا این این است که با 
سرمایه گذاری لازم جلوی نابودی همیشگی فارسیت را بگیرند.

راه احیا فارسیتتلاش برای برگزاری مجمع عمومی



ش��رکت ف��ولاد آلیاژی ایران ب��ا نماد فولاژ گزارش��ی از 
فعالیت ه��ای خ��ود در پای��ان مردادماه ارائه ک��رد و بر این 
اساس بالاترین میزان فروش داخلی و صادراتی این شرکت 

در مردادماه به محصول آلیاژی اختصاص یافت.
به گزارش ایراس��ین، میزان فروش ماهیانه فولاد آلیاژی 
ایران در مرداد ماه امسال ۴، ۶۵۸، ۶۱۷ میلیون ریال بوده و 
میزان فروش صادراتی نیز عدد ۹۲، ۴۸۷میلیون ثبت شده 
اس��ت. همچنین میزان فروش حاصل شده در مدت ۴ماهه 
نخست امسال رقم ۱۳، ۸۸۰، ۳۲۳میلیون ریال ثبت شده 
و رقم حاصل از فروش صادراتی نیز ۲۶۰، ۷۰۳میلیون ریال 

بوده است. لازم به ذکر است بیشترین میزان فروش داخلی 
ش��رکت در مرداد ماه امسال، محصولات آلیاژی به مبلغ ۴، 
۱۹۷، ۹۴۱ میلیون ریال بوده است. این گزارش می افزاید: 
ش��رکت فولاد آلیاژی ایران از ابتدای س��ال مالی تا انتهای 
مرداد ماه۹۹ در مجموع مبلغ ۱۸، ۵۳۸، ۹۴۰ میلیون ریال 
فروش داش��ته است که نس��بت به فروش شرکت در مدت 
مش��ابه س��ال۹۸ که رقم ۱، ۷۰۲، ۸۱۲میلیون ریال بوده 
نشان از رشد قابل توجه ۹۸۹درصدی این شرکت در میزان 
فروش داش��ته اس��ت. لازم به یادآوری اس��ت که در مدت 
۵ماهه سال ۹۸، میزان فروش داخلی ۱، ۷۰۲، ۸۱۲میلیون 

ریال بوده و صادرات در این مدت انجام نشده است. گفتنی 
است در مدت ۴ ماهه نخست امسال محصول آلیاژی تولید 
ش��ده به میزان ۱۲۵، ۶۷۹ت��ن تولید کرده و میزان فروش 
انج��ام ش��ده در این م��دت نیز ۱۳۴، ۴۷۰تن بوده اس��ت.
همچنین محصول مهندسی شده در این مدت ۱۷، ۳۰۵تن 
تولید شده و ۱۶۷۸۱تن به فروش رسیده است. در مردادماه 
امس��ال نیز میزان محصول آلیاژی تولید ش��ده ۳۷۸۰۳تن 
بوده و به مقدار ۳۱۹۱۲تن به فروش رفته اس��ت. در زمینه 
تولید محصول مهندسی نیز ۵۷۷۹تن تولید و ۳۵۸۱تن نیز 
به فروش رسیده است. شرکت فولاد آلیاژی ایران به عنوان 

یکی از تولیدکنندگان بزرگ محصولا فولادی در کش��ور به 
ش��مار می آید. در واقع این شرکت بزرگ ترین تولید کننده 
انواع فولاد آلیاژی در ایران و خاورمیانه است که با استفاده 
از دانش روز دنیا امکان تولید فولادهای آلیاژی و مخصوص 
را با بهترین کیفیت و منطبق با اس��تانداردهای بین المللی 

را انجام می دهد. 
گفتن��ی اس��ت محص��ولات ای��ن ش��رکت در صنای��ع 
خودروس��ازی، ماشین س��ازی، نفت و گاز و پتروش��یمی، 
ابزارس��ازی، نیروگاه��ی، ریلی، س��اخت لوازم پزش��کی و 

جراحی و سایر صنایع ویژه کاربرد وسیع دارد.

فروش فولاد آلیاژی در ۵ ماهه امسال رکورد زد
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مدیرعامل ش��رکت آلومینیوم آلس��ون گفت: تحریم ها 
و وضع بخش��نامه های دولتی، س��بب ش��د که واردات با 
محدودی��ت مواجه ش��ود و این اتفاق ب��ه تولید داخلی تا 
ح��دودی رونق بخش��ید. چراکه پیش از ای��ن تقاضا برای 
محص��ولات وارداتی زیاد بود و تولیدکنن��دگان انگیزه  ای 

برای افزایش میزان تولید نداشتند.
قاسم  محس��نی در گفت وگو با فلزات آنلاین، اظهارکرد: 
ش��رکت پروفیل یکت��ا ارس با برن��د تج��اری آلومینیوم 
آلس��ون در حوزه تولید پروفی��ل، در و پنجره آلومینیومی 
)ترمال  بری��ک و کرتی��ن وال( فعالی��ت دارد و ظرفی��ت 
تولید این ش��رکت ماهانه ۲۰۰ تن اس��ت. شمش و بلیت 
آلومینیوم��ی م��ورد نیاز خ��ود را از طریق ب��ورس کالا از 

شرکت های ایرالکو و المهدی تامین می کنیم.
وی اف��زود: محص��ولات آلومینیومی آلس��ون مطابق با 
اس��تانداردهای جهانی تولید می ش��ود و تا قبل از بس��ته 
ش��دن مرزها ب��ه دلیل ش��یوع کرونا، بخش عم��ده ای از 
محصولات شرکت به کشور ترکیه صادر می شد. از طرفی، 
محدودیت های مرزی در ح��وزه واردات از ۲جنبه به نفع 
تولیدکنن��دگان داخلی ش��د؛ تولیدکنندگانی که پیش از 
این از مواد اولی��ه وارداتی بی کیفیت برای تولید محصول 
اس��تفاده می کردند، مواد اولیه مورد نیاز خود را با کیفیت 

بالاتری از تولیدکنندگان داخلی آلومینیوم تامین می کنند 
که این موضوع کیفیت پروفیل  های تولیدی این شرکت ها 
را افزای��ش داده اس��ت. از جنب��ه دیگر نیز ع��دم واردات 
پروفیل ه��ای آلومینیومی باعث ش��ده ت��ا رقابت مطلوبی 
میان تولیدکنندگان این صنعت در جهت افزایش کیفیت 

محصولات شکل بگیرد.
مدیرعامل شرکت آلومینیوم آلسون با اشاره به وضعیت 
نابس��امان اقتصادی، اظهار کرد: بسیاری از تولیدکنندگان 
در شرایط کنونی با خسارت های متعددی روبه رو شده اند 
ام��ا دلیل دیگر ای��ن اتفاق به عدم ش��ناخت  کافی آنها از 
نیاز مش��تریان برمی گردد. اگر ی��ک تولیدکننده اطلاعات 
درس��ت و دقیق��ی از نی��از مش��تریان خ��ود و همچنین 

بازار نداش��ته باش��د در ادام��ه دادن به فعالی��ت تولیدی 
خود دچار مش��کل می ش��ود. در بازار نیازه��ای مختلفی 
وج��ود دارد که می توان با بازاریاب��ی و برنامه ریزی مدون 
ب��رای تولید به این نیازها پاس��خ گفت و ب��ه این ترتیب، 
 س��ودآوری را حفظ و از تعطیلی واحد تولیدی جلوگیری 

کرد.
محس��نی در ادامه اذعان کرد: طریقه فروش محصولات 
در ش��رکت ما این گونه است که مشتریان ۵۰ درصد مبلغ 
را در ابت��دای خری��د به  صورت نقدی، و بقی��ه مبلغ را به 
 صورت یک  فقره چک  اعتباری دو ماهه، پرداخت می کنند 
اما فروش اعتباری محصول در شرایط فعلی باعث می شود 
که ش��رکت با کمبود نقدینگی روبه رو ش��ود و نتواند مواد 
اولیه مورد نیاز خود را تامین کند. چراکه خرید مواد اولیه 
چه از بورس کالا و چه از بازار آزاد به صورت نقدی انجام 

می شود.
وی در خصوص معضلات موج��ود در بازار پروفیل های 
آلومینیوم��ی، بی��ان ک��رد: مهم تری��ن چالش ب��رای ما، 
وج��ود رقابت ه��ای ناس��الم در ب��ازار بوده ک��ه ضررهای 
متعددی را متحمل تولیدکنندگان کرده اس��ت. بعضی از 
تولیدکنندگان با کاهش  کاذب قیمت محصولات  خود که 
معم��ولا از کیفی��ت پایینی نیز برخوردار اس��ت، رقابت را 

در ب��ازار از بی��ن می برند و علاوه بر این که س��ود کلانی 
به دس��ت می آورند، س��ایر تولیدکنندگان که از مواد اولیه 
مرغوب استفاده کرده اند را دچار ضرر در فروش می کنند. 
نظارت ها در این باره چه از س��وی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و چه س��ایر تشکل ها و س��ازمان ها کافی نیست و 
نوع��ی انحصارطلبی در بازار از س��وی این تولیدکنندگان 

شکل گرفته است.
مدیرعامل شرکت آلومینیوم آلسون تاکید کرد: در بازار 
ه��ر صنعتی باید تولیدکنندگان هر یک به نوعی در جهت 
افزایش کیفیت و تنوع محص��ولات خود باید در رقابت با 
یکدیگر باشند و برای توسعه شرکت و صنعت خود تلاش 
کنند اما ش��کل گیری شبکه های ناسالم تولید و فروش ما 

را از رسیدن به این اهداف دور می کند.
محس��نی در پاس��خ به این س��وال که ش��یوع ویروس 
کرون��ا چ��ه تاثی��ری بر فعالیت ش��رکت داش��ته اس��ت، 
بیان کرد: بحران ناش��ی از ش��یوع ای��ن ویروس بر فروش 
محص��ولات ش��رکت تاثیر منفی داش��ت و س��ودآوری را 
کاهش داد. چراکه بخش��ی از فرآیند ف��روش به بازاریابی 
برمی گ��ردد و لغ��و نمایش��گاه ها، مناقص��ات و همچنین 
 قراره��ای ملاقات این بخ��ش از فرآیند فروش را با اخلال 

مواجه کرد.

مدیرعامل شرکت آلومینیوم آلسون: 

محدودیت های وارداتی، به  نفع تولیدکنندگان داخلی شد

بازارفولادبدونمتولیتنظیمنمیشود
گروه معدن

عضو هیات مدی��ره انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران گفت: متاس��فانه چند ماه اس��ت 
ک��ه وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت بدون 
وزیر مانده و همی��ن امر باعث بهم ریختگی 
بازار فولاد، افزایش قیمت و کاهش صادرات 
ش��ده اس��ت. نادر س��لیمانی در گفت وگو با 
فل��زات آنلاین اظهارکرد: طب��ق آمار انجمن 
تولیدکنن��دگان فولاد ای��ران، صادرات فولاد 
کش��ور از ابتدای امس��ال تا پایان مرداد ماه 
ح��دود ۴۰ درص��د کاهش یافته اس��ت زیرا 
صنعت فولاد کش��ور از ۴ماه گذشته متولی 
معین��ی نداش��ته و وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت که بیشترین ارتباط را با صنعت فولاد 
دارد، با دو سرپرست مختلف اداره شده است. 
وی افزود: عامل دیگر کاهش صادرات فولاد 
وزارت صنعت،  تصمیم گیری ه��ای  کش��ور، 
معدن و تجارت بوده که باعث شده در مورد 
این صنعت به نوعی مسیر سرکوب صادرات 
ط��ی ش��ود البته موض��وع تحریم ه��ا نیز بر 
عملکرد صادراتی صنعت فولاد کشور بی تاثیر 
نبوده اس��ت اما در حاش��یه ق��رار می گیرد. 
عضو هی��ات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان 
ف��ولاد ایران تاکید کرد: اگ��ر وزارت صنعت، 
مع��دن وتج��ارت، متولی داش��ت و با وزیر و 
نه سرپرس��ت، اداره می شد، به ویژه در ۵ماه 
گذشته که فضا نیز تقریبا مناسب تر از وضع 
کنونی بود، حداقل فولادسازان می توانستند 
ح��دود ۵۰ درصد از محصولات خود را صادر 
کنند. س��لیمانی خاطرنش��ان کرد: صادرات 
صنعت فولاد ع��لاوه بر اینکه ب��رای اقتصاد 

کشور ارزآوری به همراه می آورد، می توانست 
منب��ع ارزی مطمئنی ب��رای تامین نیازهای 
تولیدکنن��دگان ب��ه قطع��ات، تجهی��زات و 
ماش��ین آلات ش��رکت های فولادی و معدنی 
باشد. وی با اشاره به پیامدهای منفی کاهش 
صادرات فولاد، اذعان کرد: هنگامی که روند 
صادرات ف��ولاد به هر دلیل کن��د یا متوقف 
می شود، مش��کلات زیادی در تامین قطعات 
یدکی و مواد مصرف��ی وارداتی پدید خواهد 
آمد که نهایتا این امر کل صنعت فولاد کشور 
را تحت تاثیر قرار خواهد داد زیرا فولادسازان 

با ارز حاصل از صادرات و یا به صورت تهاتر، 
اق��لام وارداتی خود را تامین می کنند. از این 
رو، ام��کان اینکه کاهش ص��ادرات منجر به 
کاه��ش تولید به دلیل نب��ود یا کمبود اقلام 
وارداتی ش��ود نی��ز وج��ود دارد. عضو هیات 
مدیره انجم��ن تولیدکنندگان ف��ولاد ایران 
تصریح ک��رد: هنگامی که ص��ادرات کاهش 
یابد، هزین��ه تامین مواد اولی��ه وارداتی بالا 
م��ی رود. درحال حاضر هر تن ف��ولاد حدود 
۸۰ دلار ارزبری دارد که عمده آن از س��وی 
صادرات فولادس��ازان تامین می ش��ده است. 

ب��ا افت میزان صادرات ف��ولاد، بار تامین ارز 
مورد نیاز فولادسازان بر دوش دولت خواهد 
بود که درحال حاض��ر نیز دولت ارز کافی در 
اختی��ار ندارد تا ب��ه واردکنندگان اختصاص 
دهد و از ای��ن طریق قطعات و مواد مصرفی 
تامین ش��وند. سلیمانی یادآور شد: در هنگام 
تحریم، صادرکنن��دگان قادر بودند در مقابل 
ارز حاص��ل از ص��ادرات، به ص��ورت تهاتری 
اق��دام به واردات قطعات و مواد مصرفی خود 
کنن��د. در حال��ی که بدون ص��ادرات چنین 
فرآین��دی امکان پذیر نیس��ت؛ چ��را که باید 

تولیدکنندگان بدون صادرات اقدام به خرید 
و س��فارش گذاری به صورت ال سی کنند که 
این امر نیز در شرایط تحریمی بسیار دشوار 
و هزینه بر اس��ت. ضمن اینکه ریسک چنین 
وارداتی بس��یار بالا خواهد بود. وی ابراز کرد: 
هنگامی که صادرات فولاد با برنامه از س��وی 
فولادسازان انجام شود، منطبق با آن برنامه، 
هم امکان تامین قطعات مصرفی وجود دارد 
و ه��م اینکه م��ازاد ارز صادرات��ی به چرخه 
اقتصاد کشور بازخواهد گشت و صرف توسعه 

و آبادانی کشور خواهد شد.

ورود ی��ا خ��روج محصولی از ب��ورس کالا نباید 
در حیط��ه وظای��ف رئیس جمه��وری ق��رار گیرد. 
ای��ن موضوع به قدری خرد اس��ت ک��ه دخالت در 
چنین موارد جزئ��ی نباید در ح��وزه فعالیت های 
رئیس جمهوری باشد. به علاوه آنکه خروج معاملات 
فولاد از بورس کالا اش��تباه اس��ت. این اشتباه این 
ب��ازار را بیش از پیش آش��فته می کند ودر همین 
حال دست عده ای را برای سودجویی باز می گذارد. 
درواق��ع، ب��ورس کالا به نوع��ی تعدیل کنن��ده 
قیمت هاس��ت و ترمز قیمت ها را می کشد. به علاوه 
آنکه تلاش می ش��ود منافع صنایع پایین دستی در 
معام��لات فولاد لحاظ ش��ود. توجه ب��ه این نکته 
ضروری به نظر می رسد که اختصاص تمام امتیازات 
به یک حلقه از زنجیره اش��تباه است. البته بورس 
کالا چندان هم در عملکرد خود موفق نبوده است. 
با این وجود، خروج ف��ولاد از بورس کالا به منزله 
بهم ریختگی و آشفتگی هرچه بیشتر در این بازار 

است. 
درواقع دس��ت عده ای برای آشفته کردن هرچه 
بیش��تر این بازار باز گذاشته می شود و به طور قطع 
بسیاری از این شرایط به نفع خود بهره می گیرند. 
در چنین ش��رایطی که هیچ نظم و بازرسی وجود 
ندارد، هیچ کس نمی تواند در قبال شرایط پاسخگو 

باشد. 
صنعت فولاد در کش��ور م��ا از رانت قابل توجهی 
افزون ب��ر چند میلیارد دلار به��ره می برد، چراکه 
تولیدکنن��دگان ش��مش از مناب��ع معدن��ی ارزان 
برخوردار هستند و در همین حال، انرژی مانند گاز 
و برق را بسیار ارزان دریافت می کنند اما محصول 
نهای��ی خ��ود را براس��اس ن��رخ ارز آزاد به فروش 
می رسانند. بر همین اساس نیز قیمت فروش فولاد 
طی ماه های گذش��ته رش��د قابل توجهی را تجربه 
کرده اس��ت. اما قیمت تمام شده فولاد در این بازه 
زمانی رشد چندانی نداشته است، چراکه در تولید 

این محصول از منابع داخلی استفاده می شود. 
درحال حاضر و با وجود اینکه ش��مش فولاد در 
بورس کالا عرضه می ش��ود اما متولیان امر از پس 
اداره و نظ��ارت بر معاملات ب��ر نمی آیند و در این 
راه با چالش های جدی روبه رو شده اند. حال چطور 
می توانن��د با خروج روند فروش از این قاعده، نظم 

را به بازار برگرداند؟ 
ش��رکت های فولادی بزرگ م��ا به اندازه بیش از 
نیمی از فروش سالانه خود، موجودی نقدی دارند، 
قیم��ت فروش آنها ۴۰ درصد از قیمت تمام ش��ده 
تولی��د آنها بالاتر اس��ت؛ یعنی س��الانه حدود ۴۰ 
درصد سود عملیاتی کسب می کنند. این شرکت ها 
می توانند چندین ماه محص��ول خود را نگه دارند 
و با مش��کل تامین نقدینگی هم روبه رو نشوند. در 
چنین ش��رایطی بازار تشنه خرید فولاد می شود و 
این تولیدکنندگان می توانن��د از این فرصت برای 

رشد قیمت ها استفاده کنند. 
گفتنی است این شرکت ها در همین حال از انواع 
امتیازات دولتی بهره می برند و س��ود یادشده را در 
سایه همین امتیازات کسب می کنند. بنابراین این 
روند اش��تباه و به ضرر صنایع است. این مشکل در 
سایر جنبه های اقتصادی کش��ور نیز جریان دارد. 
به عن��وان مث��ال، در برخی بازه های زمانی ش��اهد 
بودی��م که با کاهش عرضه ارز، قیمت ها کاهش��ی 

شدند.
بنابراین باید به فولادی ها گفته شود حال که از 
منابع دولتی به��ره می گیرید، باید خرید و فروش 
محص��ولات خ��ود را به گونه ای ترتی��ب بدهید که 
منافع پایین دس��تی  ها هم تامین شود. این صنایع 
ه��م بتوانند به فعالی��ت خود ادامه دهن��د. تداوم 
فعالی��ت در صنایع پایین دس��تی زنجیره فولاد به 
منزله تکمیل زنجیره ارزش و تولید هرچه بیش��تر 

محصول نهایی است. 
توجه ب��ه این نکته ضروری به نظر می رس��د که 
اگ��ر رانت بد اس��ت؛ برای همه بد اس��ت. اگر هم 
اختص��اص دادن این دس��ت امتی��ازات به عده ای 
مثبت اس��ت، برای همه مثبت است. اگر قرار است 
فولاد با قیمت آزاد فروخته شود، این روند باید در 
تمام زنجیره اجرایی ش��ود. اگر قرار است قیمت ها 
در این زنجیره براس��اس ارز آزاد باش��د، باید این 
روند در تمام زنجیره تداوم داشته باشد. یعنی همه 
حلقه ها باید از این س��ود منتفع ش��وند. نمی توان 
برای یک حلقه همه چیز آزاد باش��د و برای سایر 

تولیدکنندگان انواع محدودیت ها برقرار شود.

یادداشت

احسان سلطانی  
کارشناس بازار 

 تامین منافع 
تمام زنجیره فولاد

عضو هی��ات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ای��ران در خصوص افزایش تقاض��ای داخلی به ویژه 
در بورس کالا و احتمال کمبود فولاد در کش��ور در 
صورت صادرات، مطرح کرد: صنعت فولاد کش��ور با 
توجه به برنامه های بلندمدت کش��ور به ویژه در افق 

۱۴۰۴ بسیار جلوتر است. 
در امس��ال تولی��د ح��دود ۳۰ میلی��ون تن فولاد 
هدف گذاری ش��ده که این میزان در صورت تحقق، 
نس��بت به سال گذشته یعنی ۲۶ تا ۲۷ میلیون تن، 
بیش از ۱۰ درصد افزایش را نش��ان خواهد داد. این 
در حالی اس��ت که مص��رف داخلی فولاد در بهترین 
ش��رایط حداکثر به ۵۵ درص��د تولید داخلی خواهد 

رسید.
 بنابرای��ن هیچ نگرانی درباره کمبود فولاد در بازار 
داخل��ی وجود نخواهد داش��ت. به گفته س��لیمانی، 

برای تنظی��م بازار فولاد کش��ور و برق��راری تعادل 
میان عرض��ه و تقاضا، همچنین حف��ظ تولید فولاد 
 مطاب��ق با برنامه ها، هیچ راهی به جز صادرات وجود 

نخواهد داشت.
 وی خاطرنش��ان ک��رد: برخ��ی ممک��ن اس��ت 
دچ��ار ای��ن نگران��ی ش��وند ک��ه ص��ادرات ف��ولاد 
 موج��ب کمب��ود در ب��ازار داخل��ی و افزایش قیمت 

شود.
 در حالی که افزایش قیمت در بازار داخلی نه تنها 
هی��چ ارتباطی به صادرات ندارد، بلکه بی برنامگی در 
تنظیم بازار، بهم ریختگی در سیاس��ت گذاری وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تجارت و افزایش نرخ ارز س��بب 
افزایش قیمت فولاد را در بازار داخلی شده است. به 
این موارد بای��د روش های قیمت  گذاری غیر منطقی 

را نیز اضافه کرد.

عضو هیات مدی��ره انجمن تولیدکنن��دگان فولاد ایران 
عنوان کرد: مش��کل عمده دیگر افزایش قیمت های فولاد 
در بازار داخلی عدم نظارت کافی بر کالاهای مصرفی تولید 
ش��ده در داخل اس��ت که دچار افزایش قیمت شده اند. به 
همی��ن دلیل باور غلط��ی در میان جامع��ه پدید آمده که 
»ب��ا جلوگی��ری از صادرات، می ت��وان از افزایش قیمت در 
بازار داخ��ل نیز جلوگیری کرد«؛ در حالی که در ۳س��ال 
گذش��ته این موضوع کاملا رد شده است و صادرات فولاد 
هی��چ ارتباطی با افزایش قیمت مصنوعات فولادی در بازار 

داخلی ندارد.
سلیمانی ابراز کرد: وقتی سیاست گذاری ها دچار شکاف 
و تردی��د می ش��ود، آث��ار آن را می توان در بازار مش��اهده 
ک��رد. نباید تصور کرد که ب��ا قطع صادرات می توان جلوی 
افزای��ش قیمت را گرفت؛ این نگاه صحیح نیس��ت و هرگز 
این اتف��اق نخواهد افتاد. وی تاکید ک��رد: مهم ترین اصل 

ب��رای تعدیل قیمت ه��ا، کنترل بازار، ش��فافیت عرضه در 
بورس و نظارت بر مصرف اس��ت. در حال��ی که این اتفاق 
برای بازار فولاد رخ نمی ده��د. به طور مثال، ورق فولادی 
را می ت��وان از طریق واردات نیز تامین کرد تا بهای آن در 
کشور حدود ۳۰ درصد کاهش یابد اما وقتی هیچ برنامه ای 
ب��رای تنظیم بازار وجود ندارد، طبیعی اس��ت که تقاضای 
 زی��اد و عدم واردات موجب افزایش قیمت همه محصولات 

فولادی  شود.  
عضو هیات مدی��ره انجمن تولیدکنن��دگان فولاد ایران 
خاطرنش��ان کرد: صادرات فولاد مازاد بر تولید نه تنها امر 
مهمی اس��ت، بلکه بسیار ضروری خواهد بود. اگر صادرات 
انجام نش��ود، قطعا تامین مواد مصرفی و قطعات مورد نیاز 
وارداتی صنایع فولادی دچار مش��کل خواهد شد و تامین 
ارز برای واردات نیز باری را بر دوش دولت و مسئولان امر 

خواهد گذاشت.

مشکل اصلی بازار فولادنمی توان برای کاهش قیمت، جلوی صادرات را گرفت

عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران: 
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چرایی رد دخالت دولت در بورس

صدور مجوز کارگزاری های جدید زیر ذره بین فعالان بورس

قانون جیب های مرتبط در بازار سرمایه

گروه معدن

بورس تهران در هفته های گذش��ته شاهد 
نوس��اناتی بوده و همین نوسانات در مجموع 
باع��ث کاهش قابل توجه ش��اخص کلی این 
بازار شد. بحث درباره دلایل کاهش شاخص 
و آینده بازار س��رمایه، محور مصاحبه ایرنا با 
هادی افشاری، کارشناس بازار سرمایه است. 
افشاری ضمن تاکید بر هیجانی بودن شرایط 
امروز بازار، پیش��نهاد کرد که سرمایه گذاران 
به جای دس��ت زدن ب��ه رفتارهای هیجانی، 
ضمن افزایش دانش خود، بخش��ی از سرمایه 
خ��ود را ب��ه صندوق ه��ای س��رمایه گذاری 
کم ریسک تر موجود مانند صندوق های درآمد 
ثابت هدای��ت کنند تا این س��رمایه در برابر 

نوسانات بازار بیشتر محافظت شود.

براس��اس مصوب��ه س��ی و نهمی��ن جلس��ه هیات 
مقررات زدایی و تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار 
سازمان بورس و اوراق بهادار پیش نویس دستورالعمل 
صدور مجوز برای فعالیت کارگزاری های جدید تدوین 

شد.
به گزارش س��نا، محم��د عطایی گفت: بر اس��اس 
مصوبه س��ی و نهمین جلس��ه هیات مقررات زدایی و 
تس��هیل صدور مجوزهای کس��ب و کار مقرر ش��د تا 
سازمان بورس و اوراق بهادار دستورالعمل صدور مجوز 
تاسیس و فعالیت کارگزاری های جدید را تنظیم کند.

وی با بیان اینکه هم اکنون این پیش نویس در بخش 
قوانی��ن و مقررات تارنمای س��ازمان بورس به آدرس 

www.seo.ir قابل مش��اهده اس��ت، افزود: هرچند 
در این پیش نویس همه ش��رایط تخصصی و حرفه ای 
مربوط به کس��ب وکار تاس��یس کارگزاری و مس��ائل 
زیرس��اختی، فنی و نظارتی مورد توج��ه قرار گرفته، 

اما دس��تورالعمل مورد اشاره فعلا در قالب پیش نویس 
پیشنهادی تدوین شده و کارشناسان و صاحب نظران 
می توانن��د نظرات خ��ود را در این زمینه به س��ازمان 

بورس و اوراق بهادار ارسال کنند.
مدی��ر نظارت بر کارگزاران س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار با تاکی��د بر اینکه امروز بازار س��رمایه نیازمند 
کارگزاری ه��ای بزرگ اس��ت، اف��زود: کارگزاری های 
جدی��د بای��د از زیرس��اخت های فن��ی توس��عه یافته 
و ت��وان تخصصی ب��الا در ح��وزه آی .ت��ی برخوردار 
 باش��ند و دس��تورالعمل ف��وق نیز بر همین اس��اس

تدوین شد.
وی با تاکی��د بر اینکه محور برآورد س��رمایه، ابعاد 

فنی و زیر ساختی اس��ت، افزود: در این دستورالعمل، 
به »ب��ک آفیس های اختصاص��ی« کارگزاری ها توجه 
ویژه ای ش��ده و بخش عمده ای از سرمایه پیشنهادی 

برای تاسیس کارگزاری، به این امر اختصاص دارد.
عطایی ادامه داد: بررس��ی پیش نویس دستورالعمل 
صدور مجوز ب��رای فعالی��ت کارگزاری های جدید در 
دس��تور کار کمیته تدوی��ن مقررات س��ازمان بورس 
ق��رار گرفته و پس از جمع بن��دی نهایی، باید به تایید 

هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار نیز برسد.
وی از متخصصان و کارشناسان بازار سرمایه دعوت 
کرد تا دیدگاه و پیشنهادهای خود را به سازمان بورس 

و اوراق بهادار منتقل کنند.

ی��ک کارش��ناس بازار س��رمایه با بیان اینک��ه در بازار 
سرمایه صبوری و مطالعه نقش کلیدی در موفقیت دارد، 
گفت: س��هامداران حقیقی باید در نظر داشته باشند بازار 
سرمایه جایی است که پول از جیب سهامداران عجول به 

سهامداران با حوصله و صبور منتقل می شود.
همای��ون داراب��ی در گفت وگو با س��نا، اظه��ار کرد: ما 
دوره های کوتاه مدت و بلند مدت رکود و رش��د را در بازار 
تجربه کرده ایم و در ورای این تحولات چیزی که موفقیت 
را رق��م می زند صبوری و پرهیز از هیجان و مطالعه دقیق 
وضعیت ش��رکت ها اس��ت. وی افزود: حقوقی ها همیشه 
بای��د در بازار منف��ی خریدار و در بازار مثبت فروش��نده 
باش��ند؛ یعنی چون قصد دارند تعداد بالای سهام را ارزان 
بخرند، نباید موقعیت اصلاح بازار را از دس��ت بدهند و در 
بازار مثبت هم برای رش��د بیش��تر نباید فروش را زیاد به 
تاخی��ر اندازند. دارابی ادام��ه داد: به همه - چه حقیقی و 
چه حقوقی - توصیه می کنم خریدار س��هام باشید وقتی 
همه فروش��نده اند و بفروش��ید وقتی همه خریدارند. این 
البت��ه برای معامله گران کوتاه مدت اس��ت وگرنه به قول 
فیش��ر اگر س��هام خوبی را انتخاب کنید شاید هیچ وقت 
زمان فروش��ش فرا نرس��د.  این کارشناس بازار سرمایه با 
اش��اره به اینکه در مورد آینده رش��د شاخص باید به چند 
عامل توجه کنیم، خاطرنش��ان کرد: یک بازار زمانی رشد 
یا افت می کند که تحت تاثیر چند دسته عوامل قرار گرفته 
باش��د. نخستین دس��ته عوامل اقتصادی است به عبارت 
دیگر عواملی مثل رش��د اقتصادی، تورم، تغییر فناوریک 
و موارد دیگر می تواند باعث رشد بازار شود. وی ادامه داد: 

دسته دوم عوامل اقتصادی سیاسی است؛ یعنی دولتها با 
اتخاذ سیاس��ت هایی زمینه رشد بازار را فراهم می کنند؛ 
به عنوان مثال در ابتدای امس��ال، بحث کاهش نرخ بهره 
یک عامل سیاستی بود که به رشد بازار منجر شد. یا مثلا 
کاه��ش یا افزایش تعرفه ه��ا، کاهش یا افزایش مالیات ها 
و موارد دیگر. حال اگر بخواهیم در مورد رش��د آتی بازار 
صحبت کنیم باید ببینم عوامل یاد شده در جهت این رشد 
هست یا خیر.  دارابی سپس در پاسخ به این سوال که در 
ش��رایط فعلی، چه فاکتورهایی می تواند شاخص سهام را 
در ت��داوم حرکت در مس��یر صعودی حمایت کند، گفت: 
درباره عوامل اقتصادی، نرخ ارز و تورم زمینه رش��د بازار 
را در خود دارد؛ اما مش��کل درحال حاضر در حوزه دولت 
اس��ت؛ جایی که یک آش��فتگی جای همراهی و همگنی 
قبلی را گرفته اس��ت.  این کارش��ناس بازار سرمایه افزود: 
در این زمینه می توانیم به نرخ بهره، اختلاف وزارت نفت 
و اقتصاد بر س��ر اقتصاد پالایش��گاه ها، نبود وزیر در حوزه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت را یاد کنیم. پس اگر سوال 
به این معنا اس��ت که آیا ما در درازمدت –یکساله –رشد 
ش��اخص خواهیم داش��ت، بله پاسخ مثبت است اما اینکه 
آیا ماه آینده رش��د داریم یا خیر، پاس��خ در حوزه اقتصاد 
سیاس��ی اس��ت که آیا دولت می پذیرد کارهایی را انجام 
دهد که به نفع بنگاه های اقتصادی کش��ور اس��ت یا خیر. 
چون اگر بنگاه ها از سیاست های دولت منتفع شوند، آنگاه 
ارزش سهام آنها افزایش خواهد داشت. دارابی با تاکید بر 
اینکه مهم ترین فاکتور برای تقویت بازار س��هام همراهی 
و همدل��ی در داخل دولت اس��ت، اظهارک��رد: هم اکنون 

بهترین ترکیب اقتصادی در وزارت اقتصاد، بانک مرکزی 
و همچنین س��ازمان بورس وجود دارد. وی افزود: درباره 
تصمیمات 15روز اخیر س��ازمان بورس و دولت، حقیقتا 
شاید در سال های اخیر بازار سرمایه هیچ وقت این سرعت 
در تصمیم و میزان مشورت میان سازمان و بازار را تجربه 
نک��رده بودی��م؛ کاملا هم هدف حمایت از ب��ازار بود و در 
این مسیر حرکت شده است. این کارشناس بازار سرمایه 
ادامه داد: البته تقویت و تثبیت بازار سهام زمان نیاز دارد؛ 
چرا که بازار پیش از این یک رش��د س��نگین کرده بود و 
پ��س از آن ی��ک اصلاح و مجموعه ای از عوامل بیرونی، به 
بازار فشار وارد کرد تا نقدینگی فعال در بازار کاهش یابد 
ک��ه مهم ترین عامل، همان نرخ به��ره مخرب بود. دارابی 
تصری��ح کرد: وقتی چرخ ه��ای اقتصاد در حال به حرکت 
در آمدن بود، ما آمار رش��د اقتصادی منفی 3.5درصد را 
تجرب��ه کردیم. این آمار البته برای یک اقتصاد در تحریم 
در ش��رایط رکودی خوب بود اما بعید می دانم با افزایش 
رخ داده در ن��رخ به��ره، این نتیج��ه در دوره بعدی تکرار 
ش��ود. وی در ادامه این گفت وگو در پاس��خ به این سوال 

که اجرای سیاس��ت های اصلاحی اخیر در زمینه قوانین 
بازار س��هام، چقدر توانس��ته اس��ت در افزایش اعتماد به 
ب��ازار موثر عمل کند، گفت: سیاس��ت های وزارت اقتصاد 
و سازمان بورس و اوراق بهادار، خوب و بجا بود اما نیاز به 
زمان و البته حل مسائلی در سطح کلان دارد. البته خود 
سهامداران هم در سرمایه گذاری خود نباید عجله کنند و 
هیجان زده ش��وند. این کارشناس بازارسرمایه افزود: بازار 
س��رمایه عموما یک تاثیر روانی نامناس��ب بر تازه واردها 
می گذارد که فکر می کنند همه چیز همین است که روی 
تابل��و قرار دارد؛ یعنی وقتی بازار بالا می رود فکر می کنند 
همیش��ه بالا می رود و وقتی پایی��ن می آید فکر می کنند 
همیش��ه پایین می آید در حالی که این گونه نیس��ت و در 
بازار س��رمایه صبوری و مطالعه نقش مهمی در موفقیت 
دارد.دارابی همچنین در پاسخ به این سوال که این روزها 
ک��دام نمادها یا صنای��ع در کانون توجه اند، اظهارکرد: در 
م��ورد صنای��ع و بنگاه ها قطعا دلاری ه��ا و صادراتی ها در 
موقعیت بنیادی خوبی قرار دارند. قیمت دلار در بازار آزاد 
 و نیما به هم نزدیک ش��ده و دورنمای حذف نرخ نیمایی 

دیده می شود. 
این کارش��ناس بازار سرمایه افزود: این روزها نرخ نیما 
عملا به یک تنبیه برای صادر کنندگان تبدیل شده و باعث 
می شود صادر کننده ارز خود را به قیمت پایین تر از بازار به 
وارد کننده بدهد که خودش مفاس��د زیادی دارد. به گفته 
دارابی، با یکی شدن نرخ بازار و نیما صادرات تشویق شده 
و عملا صادر کننده های خوب ما که بیشترش��ان بورسی 
هستند، موقعیت سود آوری بهتری را به دست می آورند. 

مستاجرانبورس،بازندگانهمیشگی
منفی های بازار سرمایه 40 روزی است که گریبانگیر فعالان این بازار شده 

و دیگر نمی توان این حجم از افت قیمت ها را اصلاح نامید. 
اکب��ر حامدی میخوش، مدیرعام��ل کارگزاری بورس��یران در گفت وگو با 
بورس نیوز درباره وضعیت بازارس��رمایه بی��ان کرد: در چند هفته اخیر ترس 
بر فضای بازار س��رمایه حاکم شده و س��هامداران خرد نسبت به آینده بازار 
احس��اس نگرانی می کنند اما؛ نمی توان به کل س��هم های بازار با یک چشم 

نگریست. 
برخی سهم های بازار که در مقطعی به سبب ورود نقدینگی و سیگنال های 
فضای مجازی، بیش از ارزش واقعی رشد کردند و با وجود ریزش های اخیر، 

باز هم گران هستند. 
برخی س��هم های بازار هم ارزنده بوده و کمت��ر از ارزش ذاتی خود معامله 
می ش��وند. بازار س��رمایه به مرحله ای رسیده که مسیر س��هم ها از هم جدا 

می شود.
وی اف��زود: در ماه های قبل پیش بینی می ش��د اصلاح بازار س��رمایه اوایل 
پاییز با نزدیکی به انتخابات ریاس��ت جمهوری امریکا انجام ش��ود، ولی بازار 
س��رمایه اصطلاحا به س��رمایه گذاران رکب زد و اصلاح خود را قبل از موعد 
پیش بینی شده آغاز کرد. حالا هم ممکن است برگشت بازار زودتر از انتظار 
فعالان این بازار انجام ش��ود و در اوج ناامیدی، ش��اهد بازگشت بازار سرمایه 

به مدار صعودی باشیم.
ای��ن کارش��ناس ب��ازار س��رمایه تصری��ح ک��رد: س��هامدارانی ک��ه روی 
س��هم های کوچک بازار س��رمایه گذاری کرده و ب��ا ریزش های اخیر متحمل 
زی��ان ش��ده اند، در این مقطع بهتر اس��ت با ک��م کردن میانگی��ن خرید یا 
 اص��لاح پرتف��وی، ضرر و زی��ان متحمل ش��ده را در ماه های آین��ده جبران 

کنند. 
بیش��تر س��هامدارانی که این روز ها نگران ریزش بازار س��رمایه هس��تند، 
تازه وارد هایی هس��تند که قبلا ریزش های این ب��ازار را تجربه نکرده اند. اما 
قطعا س��رمایه گذاری بلندمدت در بازارس��رمایه، ضرر و زیان به همراه ندارد 
و بازندگان این بازار، مس��تاجرانی هستند که با دید نوسان گیری کوتاه مدت 

وارد بورس شده اند.
حامدی در معرفی گزینه های مناس��ب برای س��رمایه گذاری گفت: فروش 
سهم هایی که از سود های مناس��بی محقق کرده اند و بازار فروش خوبی هم 

دارند )تولیدکنندگان کالا های مصرفی(، توجیه ندارد.
مش��کل اصلی برخی از این ش��رکت ها، قیمت گذاری دس��توری اس��ت و 
معتقدم وقتی ش��رکتی به مردم واگذار ش��د، دولت نبای��د در قیمت گذاری 

محصولات این شرکت ها مداخله داشته باشد.
این کارش��ناس بازار س��رمایه ضمن تاکید بر ضرورت س��رمایه گذاری در 
بورس با نگاه بلندمدت، اظهار کرد: یکی از ایرادات بازار س��رمایه ما سهولت 

دسترسی به معاملات آنلاین از سوی سرمایه گذاران است.
 هدایت مردم به س��مت س��رمایه گذاری در بورس و اقتصاد سرمایه محور 
ب��ه ج��ای اقتص��اد بانک مح��ور، از گام های مثبت��ی بود که دول��ت در این 
چند س��ال برداش��ت؛ ولی باید سازوکاری اتخاذ می ش��د که سرمایه گذاران 
 قبل از ورود به این بازار، آش��نایی حداقلی با ریس��ک های این بازار داش��ته 

باشند. 
ضعف آموزش در این بازار کاملا محسوس است و انتظار می رود حالا که ضریب 
 نفوذ بازار سرمایه افزایش داشته، اقداماتی هم در زمینه آموزش سرمایه گذاران 

انجام شود.

مروریبرعملکرد۳ماه»سیتا«
ش��رکت سرمایه گذاری سیمان تامین در دوره 3 ماهه منتهی به 31 مرداد 
ماه 1399، به ازای هر س��هم خود 37 ریال کنار گذاشت که نسبت به دوره 
مش��ابه در س��ال گذشته که سود هر سهم 33 اعلام شده بود، از افزایش 12 

درصدی در هر سهم حکایت دارد.
ب��ه گ��زارش س��نا، ش��رکت س��رمایه گذاری س��یمان تامین با س��رمایه 
11 ه��زار میلی��ارد ری��ال، صورت ه��ای مالی 3 ماه��ه نخس��ت دوره مالی 
 منته��ی ب��ه 31 اردیبهش��ت 1400 را ب��ه ص��ورت حسابرس��ی نش��ده 

منتشر کرد.
شرکت سرمایه گذاری سیمان تامین در دوره یاد شده، مبلغ 405 میلیارد 
و ۶۶2 میلیون ریال س��ود خالص کس��ب کرد و بر این اساس مبلغ 37 ریال 
س��ود به ازای هر سهم خود اختصاص داد که نسبت به دوره مشابه در سال 

گذشته از افزایش 12 درصدی برخوردار است.
این شرکت بورسی سود انباشته پایان دوره را با کاهش ۶۶ درصدی نسبت 
به دوره مش��ابه گذش��ته، مبلغ یک هزار و 27 میلیارد و 723 میلیون ریال 

اعلام کرده است.
یادآوری می شود »سیتا« در دوره 3 ماهه نخست سال مالی منتهی به 31 
اردیبهشت 1399 )حسابرسی شده(، سود هر سهم را مبلغ 33 ریال و سود 

خالص را 3۶۶ میلیارد و 720 میلیون ریال قید کرده است.
همچنی��ن براس��اس ای��ن گ��زارش، ارزش بازار ش��رکت س��رمایه گذاری 
س��یمان تامی��ن در دوره یاد ش��ده، ب��ا افزای��ش 27 ه��زار و 259 میلیارد 
و 185 میلی��ون ری��ال ب��ه 134 ه��زار و 7۶8 میلی��ارد و 58۶ میلی��ون 
ری��ال رس��ید. به��ای تمام ش��ده این ش��رکت نیز ب��ا کاه��ش 23 میلیارد 
 و 508 میلی��ون ری��ال معادل 7 ه��زار و 11۶ میلی��ارد و 15 میلیون ریال 

محاسبه شد.
»س��یتا« تعدادی از سهام چند شرکت بورسی را با بهای تمام شده معادل 
44 میلیارد و 358 میلیون ریال به مبلغ معادل 479 میلیارد و 25۶ میلیون 
ریال واگذار کرد و از این بابت مبلغ 434 میلیارد و 898 میلیون ریال س��ود 

کسب کرد.
ش��رکت سرمایه گذاری س��یمان تامین در این دوره تعدادی از سهام چند 
ش��رکت بورس��ی را با به��ای تمام ش��ده 20 میلی��ارد و 850 میلیون ریال 

خریداری کرد.

اخبار

بازار وضعیتی هیجانی دارد �
این مشاور حوزه بازاریابی در پاسخ به این سوال که 
چرا بازار سرمایه با ش��رایط کنونی روبه رو شده است، 
گفت: »خوب اس��ت دلایل افزایش ش��اخص و رش��د 
بورس در ماه های اخیر را بررسی کنیم. در این صورت 
می توانی��م نگاهی بهتر به وضعیت امروز بازار داش��ته 
باش��یم. در ماه های اخیر دلایل مختلفی باعث ش��د تا 
بازار سرمایه به صورت بی س��ابقه ای رشد کند. صدور 
بی سابقه  کدهای بورسی جدید )نزدیک ۶ میلیون( در 
سه ماهه  نخست سال، افزایش حجم معاملات، افزایش 
تعداد س��هامداران در نتیجه آزادسازی سهام عدالت، 
کاهش نرخ بهره واقعی، س��ختی معاملات در بازارهای 
موازی نظیر ارز و حجم بالای نقدینگی از جمله دلایل 

رشد این بازار بود«.
ش��ایعاتی مبنی بر اینکه کاهش شاخص به صورت 
برنامه ریزی ش��ده و برای منافع دولت انجام ش��ده، از 
دید هادی افش��اری کارش��ناس بازار س��رمایه پایه و 

اساسی ندارد
افشاری افزود: »در عین حال، عرضه  کم شرکت های 
جدید و درصد پایین شناوری سهام باعث شد تا عرضه 
س��هام در بازار افزایش پیدا نکن��د. در نتیجه این امر 
تعادل می��ان عرضه و تقاضا به هم بخ��ورد. این موارد 
با اقدام برخی افراد س��ودجو در ارس��ال سیگنال های 
توهمی و فعالیت ه��ای مغرضانه و نیز ناآگاهی جمعی 
از تبعات رش��د س��ریع بازار منجر به افزایش ناگهانی 

شاخص در بازار سرمایه شد«.
وی ادام��ه داد: »در نتیجه این ش��رایط، برخی افراد 
با تصور اینکه قرار اس��ت این بازار همیشه با سوددهی 
همراه باشد، به س��مت بازار هجوم آوردند. مالکانی را 
می شناس��م ک��ه در ماه های اخیر از مس��تاجران خود 

طل��ب ودیعه  بیش��تری می کردند ت��ا آن را در بورس 
س��رمایه گذاری کنند. برخی نیز برای خرید سهام، وام 

گرفتند.«
این کارش��ناس حوزه بازار س��رمایه به وجود حباب 
در قیم��ت برخی س��هام ها در ماه های اخیر اش��اره و 
ی��ادآوری کرد که ب��ازار س��رمایه واقعیت های خود را 
دارد. افش��اری گفت: »بازار همراه با رش��د و صعود و 
همینطور اصلاح و ریزش اس��ت. بازده های غیرمعمول 
را دیده ایم؛ در نتیجه باید انتظار ریزش ها را هم داشته 
باشیم. اما نکته مهم این است که هیجان چه در صعود 
و چه در ریزش بس��یار خطرناک اس��ت. ممکن است 
در ش��رایطی که بازار در وضعیت صعودی است، افراد 
تازه وارد خود را صاحب نظر و تحلیلگر تصور کنند، اما 
همین افراد به مح��ض ریزش در بازار تقصیر آن را به 
گردن بازارسازان، دولت یا بخش حقوقی بازار سرمایه 

خواهند انداخت.«
هنوز بازار سرمایه دارای جذابیت است �

چش��م انداز پی��ش روی ب��ورس، موض��وع بحث این 
روزهای کارشناسان است. برخی کارشناسان معتقدند 
که بازار س��رمایه به س��رعت وارد ف��از صعودی خواهد 
ش��د و برخی دیگر معتقدند اص��لاح یا ریزش در بازار 
همچنان ادامه خواهد داشت. افشاری اما ضمن تاکید 
ب��ر اینکه نمی توان نظر قطعی درباره آینده کوتاه مدت 
بازار داد افزود: »پیش بینی بس��یار س��خت است. باید 
پذیرف��ت ک��ه نظرات اف��راد مختلف، نظر اس��ت و نه 
واقعیت و مفروضات و داده های پش��ت آن نظرات باید 
مورد ارزیابی دائمی قرار گیرد. لذا بیانیه دادن رویه ای 

نادرس��ت در این باره اس��ت؛ رفتاری که متأس��فانه در 
میان تحلیل های ای��ن روزهای بازار به ویژه در فضای 
مجازی و ش��بکه های اجتماعی کم نیست«. او افزود: 
»هن��وز دلایل��ی وجود دارد ک��ه بازار س��رمایه دارای 
جذابیت باش��د. همان طور که در بازار مثبت برخی از 
س��هم ها ارزنده نبودند و خرید آنها تصمیمی هیجانی 
بود، در بازار منفی نیز سهم هایی هستند که ارزنده اند 
و افرادی که قصد فروش این سهم ها را دارند، احتمالا 
تحت تأثیر هیجان فروش��نده این سهم های ارزشمند 

شده اند و ممکن است از فروش آنها پشیمان شوند.«
ش�ایعه برنامه ری�زی دول�ت ب�رای خرید  �

سهام ارزشمند 
برخ��ی از حقوقی ها ب��اور دارند ک��ه اکنون فرصت 
خوبی برای خرید س��هم های ارزش��مند است اما گویا 

منابع مالی کافی را برای این کار ندارند.
وی در پاس��خ ب��ه این س��وال که آی��ا دخالت های 
دول��ت یا برنامه های برخی س��هامداران حقوقی باعث 
وضعیت فعلی شده است هم گفت: »بنده اعتقادی به 
این ش��ایعات که اصلاح بازار ناش��ی از برنامه های یک 
گ��روه خاص یا دولت بود، ندارم؛ زیرا دولت آنقدر پول 
ندارد که بخواهد تمام سهم های ارزشمند را در قیمت 
پایی��ن خریداری کند. ش��ایعاتی هم در ای��ن ارتباط 
ک��ه این اتفاق��ات به صورت برنامه ریزی ش��ده و برای 
منافع دولت کاهش یافته اس��ت، پایه و اس��اس ندارد. 
ای��ن انتظار هم که دولت با منابع عمومی مانع از ضرر 
سهام داران حقیقی شود هم انتظار صحیحی نیست«. 
افش��اری افزود: »به طور کلی افراد و شرکت ها عقلانی 

رفتار می کنند. لذا هم افراد و هم حقوقی ها حد ضرر و 
حفظ س��ود را در معاملات خود مد نظر قرار می دهند. 
حتی می توان گفت ک��ه حتی برخی از حقوقی ها باور 
دارن��د که اکنون فرصت خوبی برای خرید س��هم های 
 ارزش��مند اس��ت؛ ام��ا مناب��ع مال��ی کاف��ی را برای 

این کار ندارند.«
افش��اری همچنی��ن توصیه های��ی به س��هامداران 
بازار س��رمایه هم داش��ت. وی ضمن تاکی��د بر ارزنده 
بودن برخی س��هم ها گفت: »اعتقاد دارم بازار سرمایه 
ایران ی��ک اقیانوس آبی و سرش��ار از فرصت های بکر 
اس��ت. من پیش��نهاد می کن��م س��هامداران به جای 
 رفت��ار هیجان��ی، بهتر اس��ت نکات��ی را مد نظ��ر قرار 
دهن��د. بهتر اس��ت س��هامداران می��زان آگاهی خود 
درباره بازار س��رمایه و س��ازوکارهای آن را بالا ببرند، 
نکته دیگر آن که به طور کلی بهتر اس��ت سهامداران 
بخش��ی از پورتفوی )س��بد دارایی( خود در بازارها را 
حفظ کنند. همچنین متناس��ب با ریسک پذیری خود 
بخش��ی از س��رمایه خود در این بازار را به اوراق بدون 
ریس��ک و صندوق های با درآمد ثاب��ت انتقال دهند و 
مهم ت��ر از همه اینکه بازار را با دی��دی بلندمدت نگاه 
کنن��د و نباید در ش��رایط فعلی و مبتن��ی بر هیجان، 
اف��ق دی��د خ��ود را از دس��ت دهن��د«. وی در پایان 
یادآورد ش��د: »انتظار می رود ک��ه منطقا هیجان های 
کنون��ی تا ماه های آینده فروک��ش کنند، اما توصیه ی 
همیشگی به س��رمایه گذاران پرهیز از هیجان، تحلیل 
درست و بنیادی سهام ش��رکت ها، افزایش افق زمانی 

سرمایه گذاری و متنوع سازی آنها است.«
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